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 ارتش لبنان به گونه ای نیست   
که بتواند امنیت لبنان را تامین 
کند و لذا حزب الله لبنان نقش 

بسیار زیادی در حفظ امنیت کشور لبنان و 
اقتدار این کشور دارد و مردم لبنان به حزب 

الله اعتماد دارند.

به جای    صدر  موسی  »امام 
مذهبی،  اختلافات  بر  تمرکز 
مسالمت آمیز  همزیستی  بر 

و خدمت به انسانیت تأکید داشت. این دیدگاه، 
نقطه ای مشترک میان مسلمانان ایجاد می کند که 

فراتر از تعصبات مذهبی است.

اهداف    بر  تمرکز  با  مقاومت، 
از  فراتر  می تواند  مشترک، 

اختلافات مذهبی عمل کند و اتحاد واقعی را 
میان امت اسلامی به وجود آورد.

از توسعه مالی    استفاده مؤثر 
به  آن  زدن  پیوند  مستلزم 
و  است  واقعی  بخش  رشد 

دستیابی به این هدف مستلزم عقب نشینی 
از سیاست های آزادسازی و مقررات زدایی در 

بازارهای مالی است.

دیدگاه دولت به این صندوق   
صحیح نیست چون بر اساس 
برداشت از این صندوق است 

و با این توجیه دست به برداشت می زند که 
گویی امروز، همان روز مباداست و تمامی هم 

ندارد.

در    خوب  سكوهای  باید 
دسترس باشد که پاسخگو به 
حاکمیت کشورها بود و آن را 

به رسمیت بشناسند. موارد مختلفی برای 
پاسخگوکردن سكوها وجود دارد.

حكمرانی دوگانه در فضای مجازی

علی نیكزاد، نایب رئیس مجلس گفت: کار 
بسیار ارزشمندی را قرارگاه خاتم الانبیا 
سپاه پاسداران انجام داد و ستاره خلیج 
فارس را افتتاح کرد. در آن مقطع زمانی، 
ما با این افتتاح یک لوح تقدیر شفاهی 
سپاه از حضرت آقا گرفت. آقا فرمود این 
کار درست، تحریم را بی اثر کرد. دور نزد، 
نرفت تحریم را دور بزند یا با تحریم مقابله 
کند. ما تولید مان بیش از مصرفمان شد. به 
عنوان خادم و نوکر مردم در مجلس برای 
من سخت است رای بدهم ۶ میلیلارد دلار 

برای واردات بنزین بگذاریم.
وی بیان کرد: مجلس اجازه ای برای گران 
شدن بنزین نداده و نخواهد داد. خواهش 
می کنم دولت و رئیس دولت با موضوع 

بنزین با اعصاب مردم بازی نكنند..
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صدور قطعنامه ضدایرانی شورای حکام آژانس بین المللی انرژی 
غربی  با طرف  همراهی  که  کرد  دیگر مشخص  یک بار  اتمی 
تعامل  مسیر  این  نمی تواند  هم  فراقانونی  امتیازات  اعطای  و 
یک طرفه را تبدیل به تعهدات دوجانبه کند؛ چراکه با وجود 
مسائلی  درباره  آژانس  مدیرکل  گروسی،  رافائل  صریح  بیان 
نظیر پیشنهاد مثبت ایران در کاهش ذخایر اورانیوم ۶۰ درصد 
تروئیکای  هم  باز  جدید،  بازرسان  به  دسترسی  و  غنی شده 
اصلی  اعضای  به عنوان  انگلستان-  و  آلمان  فرانسه،  اروپایی- 
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی اقدام به تنظیم و 

تصویب یک قطعنامه تند ضدایرانی کردند.

البته علت پافشاری طرف غربی بر این راهبرد مشخص است؛ 
آماده سازی بستر حقوقی و اجرایی برای فعال کردن »مکانیسم 
ماشه« )Snapback( یا همان بازگشت خودبه خودی تحریم ها. 
مکانیسمی که در برنامه جامع اقدام مشترک یا همان برجام 
میان ایران و گروه ۵+۱ گنجانده شده تا به عنوان یک »شمشیر 
ایران باشد و اجازه بهره مندی  داموکلس« همیشه بالای سر 
تهران از منافع توافق هسته ای- نظیر تعلیق برخی تحریم ها - 
را هم ندهد. حالا طرف اروپایی برجام که بعد از خروج رسمی 
ایالات متحده از برجام، اختیاردار این مکانیسم شده، به دنبال 
است؛   ۱۴۰۴ مهرماه  از  پیش  آن  اجرای  برای  زمینه سازی 
زمانی که طبق جدول زمان بندی توافق هسته ای، باید برخی 
تحریم های مهم سازمان ملل علیه کشورمان از میان برداشته 

شود و این امر به هیچ عنوان مطلوب طرف غربی نیست.

براساس متن برجام، کل فرایند اجرایی مکانیسم ماشه حداکثر 
۳۵ روز طول می کشد، مگر اینکه با توافق همه طرف ها تمدید 
تحریم های  کلیه  بازگشت  مکانیسم،  این  فعال سازی  با  شود. 
تسلیحاتی،  تحریم های  یعنی  می دهد،  رخ  ملل  سازمان 
تحریم های موشکی، محدودیت های هسته ای و تحریم های مالی 
و بانکی بازمی گردد. دستورکاری که در قطعنامه اخیر شورای 

حکام برای مدیرکل آژانس مشخص شده، حکایت 
اجرای مکانیسم ماشه در حوالی خردادماه و  از 
پس از برگزاری نشست فصلی این سازمان دارد؛ 
زمانی که فرصت کافی برای ارجاع پرونده ایران 
به شورای امنیت سازمان ملل و بازگشت فوری 
و بدون استثنای قطعنامه های تحریمی این شورا 
علیه ایران وجود خواهد داشت. با این توصیف و 
در چنین شرایطی، راهبرد مناسب برای تأمین 

منافع ملی کشورمان چیست؟

پیشنهاد  یک  با  می تواند  سؤال  این  به  پاسخ 
بنیادین  ایرادهای  از  عملیاتی همراه باشد. یکی 

برجام که در همان زمان امضا هم مورد توجه کارشناسان قرار 
داشت، »استثنا شدن ایران در میان اعضای NPT« بود، یعنی 
مذاکره کنندگان وقت متعهد شدند ایران تا زمانی که مدت زمان 
اجرای توافق هسته ای به پایان نرسیده، با محدودیت هایی فراتر 
از آنچه در پیمان منع گسترش سلاح های هسته ای مطرح شده 
مواجه باشد. این مسأله از اساس دچار ایراد است؛ چرا که ایران 
به عنوان یک عضو رسمی آژانس که پیمان NPT را پذیرفته، 
مشغول انجام وظایف خود بود و انتظار می رفت از مزایای آن- 
بهره مند  نیز  درصد-   ۹۹ تا  بدون محدودیت  غنی سازی  مثلا 
باشد. بااین حال و طبق مفاد برجام، محدودیت های گسترده ای 
بر بخش های مختلف صنعت هسته ای کشورمان- از غنی سازی 
تا بازرسی؛ از آب سنگین تا واردات تجهیزات- اعمال شد. بهانه 
سوی  از  فراپادمانی  و  فراقانونی  محدودیت های  این  پذیرش 
ایران، بهره مندی از امتیازاتی نظیر تعلیق برخی تحریم ها بود.

انجام تعهدات طرف غربی،  از عدم  در سال های اخیر و پس 
عملًا پذیرش هرگونه محدودیت برجامی و فراپادمانی از سوی 
پیدا  اهمیت مضاعف  آنجا  از  این مسأله  ندارد.  معنایی  ایران 
می کند که در ماه های اخیر، تهران شاهد اقدامات ضدایرانی 

گسترده ای نظیر تحریم صنعت هوایی و صنعت کشتیرانی از 
سوی طرف اروپایی بوده است. در چنین وضعیتی، هیچ دلیل و 
مبنایی برای ادامه وضعیت سابق وجود ندارد و ایران تعهدی به 
اجرای تعهدات فراپادمانی نخواهد داشت. تأکید تهران بر اینکه 
به همکاری   NPT به عنوان عضو عادی  بعد صرفاً  به  این  از 
با آژانس خواهد پرداخت، ضمن اینکه دست کشورمان برای 
پیگیری حقوقی منافع ملی را باز می گذارد و مانع از بهانه جویی 
و  متقابل  اقدام  می شود،  فشار  اعمال  برای  غربی ها  جدید 
متوازنی نسبت به نقض پیمان اروپایی ها نیز به شمار می آید. 
اعلام رسمی و اعمال عملیاتی پایان محدودیت های برجامی از 
سوی ایران، می تواند با رونمایی از نسل جدید سانتریفیوژ ها و 
ارتقای سطح غنی سازی کشورمان به بالاتر از ۶۰ درصد ذیل 
NPT باشد، یعنی ایران به دنبال خروج از این معاهده یا قطع 

همکاری با آژانس نیست، اما به دلیل اقدامات غیرقانونی طرف 
مقابل، نیازی به ادامه راهبرد همکاری داوطلبانه نمی بیند و 
خواهان برخورداری کامل از امتیازات عضویت در پیمان منع 
این  است.  کامل-  هسته ای-غنی سازی  سلاح های  گسترش 
راهبرد می تواند مسیر تعامل در آینده را با حفظ منافع ملی 

ایران باز بگذارد.

از  دشمن  شدن  آزاد  یعنی  لبنان،  در  آتش بس 
با  مقابله  بر  تمرکز  و  زمینی  درگیری  مهمترین 
مهمترین تهدیدِ وجودی و برهم زننده بازی، یعنی 

ایران. 
مخصوصا که با شکست در غزه و لبنان، نتوانسته 
درگیری های  دهد،  شکل  را  دلخواهش  نظم 
درونیش بالا گرفته، مشروعیت جهانیش را از دست 
داده و گرفتار تهدید وجودی و نبرد برای مرگ و 
حیات است، چه در مقام رژیم چه در مقام ائتلافِ 

راست گرای حاکم و چه در مقام فردِ حاکم.
در  رژیم  پایان  معنای  به  جنگ  در  شکست 

میان مدت و اختلاف در کوتاه مدت و شخص نتانیاهو فی الفور 
است .

با شکست رژیم، راست گراهای حاکم و نتانیاهو از درون و بیرون 
نخست وزیرِ  اولین  بن گوریون،  پیش بینی  و  می شوند  جری 
اشغالگران محقق می شود که اسرائیل بعد از اولین شکست، 

نابود می شود.
لذا به هیچ وجه حداقل بدون زدن ضربات اساسی به دشمنانش 

نظیر ترور سران، پیجر و... در لبنان از صحنه خارج نمی شود.
مخصوصا که چشم به حمایت بی پایان تیم ترامپ دارد و تنها 

راه بقای خود را نمایش کارآمدی برای آمریکا می داند.
غیر  حمله  از  بعد  حامیانشان  و  آنها  ذهن  در  هم  تصویری 
موفقیت آمیز به صورت کامل ولی مهم به ایران در سه هفته 
پیش شکل گرفته که ایران ضربه پذیر و محاسبه پذیر است و 
می توان تجربه سوریه در رده های متعدد و بی پاسخ را در آن 
تکرار کرد، تهران هم دنبال مذاکره با غرب است و می خواهد 

وارد آتش نشود.
در شرایطی هم که به محور مقاومت و سران آن هم ضربه هایی 
جدی زده، طمع تکرار ضربه در تهران، مخصوصا برای نمایش 
پیروزی کاذب و جلوگیری از انهزام کامل و شکستن کامل نظم 
منطقه به نفع ایران دارد. به گونه ای که رفتار ایران را تنظیم و به 

همه اعلام کند، تهران ضعیف شده و کنترل پذیر است.
در نهایت اگر توانست بخشی از اسرائیل کبری را محقق کند و 
اگر نتوانست نقش خود را به عنوان  گالیور در منطقه )اسرائیل 
به عنوان تعیین تکلیف کننده یعنی اسرائیل عظمی( کامل یا 
ناقص تثبیت کند و حداقل همه چیز را به محور مقاومت که 

توانسته آن را در غزه و لبنان شکست دهد واگذار نکند.
اکنون ماجرا برای ایران، تنها حمایت از نیروهای مقاومت و 

مظلوم نیست، نبردِ وجودی برای مرگ و حیات با دشمنی 
است که وجود، هویت، حیات، تأثیرگذاری و محوریت ایران 
در منطقه از سیاست تا انرژی، فناوری، غذا، کریدور، نظامی 
و... را می خواهد از بین ببرد تا همه نسلهای فعلی و آتی را به 

بردگی بگیرد.
تنها راه در این شرایط ایستادگی ملی است. باید همه در برابر 
خطری که علنا بعد از آتش بس می گوید می خواهم روی ایران 

تمرکز کنم، بایستند.
نمی شود وقتی دشمن دارد با تمام توان و برای بقا علیه ما 
می جنگد، ما ساد ه گیری و ساده لوحی کنیم و ضعف، پیش بینی 
پذیری و کنترل پذیری از خودمان نشان دهیم. نمی شود با 
محاسبات گذشته نسبت به خطر جدید نگاه کرد. نمی شود 
مردم را دور نگه داشت. نمی شود درگیر مسائل درجه دوم بود.

به قول چرچیل، نمی شود وقتی سرِ ما در دهان شیر است، 
مذاکره کرد و آلارم ضعف و مذاکره با دست پایین و از سر 

تحقیر داد. 
نمی شود با بی خیالی بودجه بحران زا نوشت. نمی شود دربرابر 
برنامه های آتی دشمن به ویژه برای ضربه زدن به اقتصاد و رفع 

آسیب ها طراحی نکرد و پیوست جنگی نداشت.
نمی شود ستاد تبلیغات جنگ فعال نداشت و همه ظرفیتهای 

ملی را بسیج نکرد.
نمی شود شورای پشتیبانی جنگ مخصوصا برای درگیر کردن 
فناوری  عقب ماندگی های  فوری  رفع  برای  نخبگان  واقعی 

نداشت.
ایستادگی، ملی، گفتمان، برنامه و اراده می خواهد! وگرنه ما 
پسرخاله خدا نیستیم و با بی عملی، سستی، ترس، بی برنامگی 
نمی توان از جان و هویت و آزادی نسلهای فعلی و آتی دفاع 

کرد.

 بعد از آتش بس، درگیریِ مستقیمِ دشمن با ماست
مقاومتِ ملی، گفتمان، برنامه و اراده می خواهد

 ایران »فقط« عضو NPT بماند؛ نه بیشتر

خطای محاسباتی دولت در مواجهه با آژانس و کشورهای   
غربی

پنجشنبه  هفته گذشته شورای حکام آژانس قطعنامه ای 
علیه برنامه صلح آمیز هسته ای ایران صادر کرد. قطعنامه به 
پیشنهاد سه کشور اروپایی انگلیس فرانسه آلمان و آمریکا 
قطعنامه  این  به  روسیه  و  چین  کشورهای  شد.  تصویب 
رای منفی دادند. اما از آنجا که شورای حکام بر اساس رای 
اکثریت قطعنامه صادر می کند و ترکیب به گونه ای از ابتدا 
معماری شده است که همیشه اکثریت آرا با کشورهای غربی 
است. )حدود ۱۹ تا ۲۰( مخالفت این دو کشور مانع صدور 

قطعنامه نشد.

این قطعنامه پس از تلاش دولت چهاردهم برای تعامل با 
آژانس بین المللی انرژی اتمی صورت گرفت. این قطعنامه در 
حالی صادر شد که دولت آقای پزشکیان در چند روز گذشته 
با ارائه امتیازهایی به آژانس بین المللی انرژی اتمی امیدوار 
بود مانع صدور قطعنامه شود. توقف غنی سازی ۶۰ درصد و 
پذیرش جایگزین بازرسان اخراج شده آژانس و اجازه بازدید 
به دبیرکل آژانس از مراکز فوردو و نطنز و کارگاه های تولید 
و مونتاژ سانتریفیوژ از جمله این امتیازات بود. البته این کار 
مورد اعتراض نمایندگان مجلس شورای اسلامی قرار گرفت 
چرا که مخالف قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها بود.

 دو نکته قابل طرح در این موضوع وجود دارد:
۱. این اتفاق فرصتی برای واقعی شدن دیدگاه سیاستمداران 
و نخبگان داخلی خصوصا دولتمردان چهاردهم و حامیان آن 
درباره تحولات سیاست خارجی و بین المللی است. واقعیت 
مهم این است که سیاست ها در صحنه بین الملل با تغییر 
افراد تغییر نمی کند و این تصور که با استقرار دولت آقای 
با دشمن،  مدارا  و  دیپلماسی  و  تعامل  ادعای  و  پزشکیان 
بنیادین  تغییر  ایران  علیه  دیگران  سیاست های  و  روندها 
خواهد کرد، تصور خامی است و این قطعنامه نشان داد که 
روندها به این راحتی تغییر نمی کند، خصوصاً در ایامی که 
تحولات جدی در صحنه بین الملل در حال رقم خوردن و 

فضا به شدت در حال قطبیزه شدن است.

۲. نکته دوم برمی گردد به برنامه سه کشور اروپایی علیه 
جمهوری اسلامی ایران درباره استفاده از مکانیزم ماشه و 
جلوگیری از پایان یافتن قطعنامه ۲۲۳۱ در مهر سال آینده. 
کشورهای اروپایی مکانیزم ماشه )اسنپ بک(  را از سال ۹۸ 
فعال کردند اما تا انتها ادامه نداده اند تا به عنوان یک ابزار 
فشار علیه ایران برای کسب امتیازهای بیشتر استفاده کنند. 
همچنین چارچوبی بهتر از برجام برای تعامل و مهار ایران 
نداشته اند. الان نیز در تلاش هستند که با تهدید استفاده 
از ماشه توافق جدیدی بر ایران تحمیل کنند. این قطعنامه 
اروپایی تلقی  در راستای معتبر کردن تهدیدات شورهای 

می شود.

نابرابر و یک طرفه   مکانیزم ماشه یک مکانیزم به شدت 
به  برجام  مذاکرات  طول  در  متاسفانه  که  بود  ایران  علیه 
عنوان سازوکار حل اختلاف در داخل برجام مورد پذیرش 
آقای ظریف )وزیر وقت خارجه( و آقای عراقچی )مذاکره 
کننده ارشد برجام( قرار گرفت. و آثار و عواقب آن تا امروز 

گریبان گیر ماست.

 در جمع بندی باید تاکید داشت که واقعیت صحنه بین 
الملل حکایت از آن دارد که با آرزوها و کلمات صرفاً زیبا 
از جمله مدارا با دشمن و یا تنش زدایی نمی توان منافع 
ملی را تامین کرد. کشورهای غربی با محوریت آمریکا به 
دنبال افزایش فشار بر ایران هستند، تا با یک توافق جدید 
محدودیت های بیشتری بر ایران نسبت به برجام تحمیل 
کنند. صدور این قطعنامه نشان داد دولت چهاردهم باید 
تصوراتی  و  داده  تغییر  را  خود  خارجی  سیاست  سریعتر 
مانند قدرت بازدارندگی توییت دیپلمات ها کنار گذاشته و 

واقع نگری را جایگزین نگاه های رمانتیک نماید. 

 اولین قطعنامه 
در فصل مدارا

 مسعود براتی

 مهدی خانعلی زاده

آتش بس  دستاوردی بزرگ 
برای حزب الله

حجت الاسلام دکتر محمد ملک زاده عضو هیأت علمی گروه 
سیاست پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی در گفت وگو 
با خبرگزاری رسا، با اشاره به اجرای آتش بس موقت میان 
کشور لبنان و رژیم اشغالگر صهیونیستی اظهار داشت: باید 
پیش از هر چیزی به این نکته تاکید کنیم که این آتش بس، 

نوعی دستاورد بزرگ برای حزب الله لبنان است.
وی افزود: رژیم صهیونیستی بعد از واقعه انفجار پیجرها در 
لبنان و به شهادت رساندن رهبران حزب الله تصور می کرد 
که کار حزب الله تمام است و می تواند با تجاوز به لبنان، به 
دستاورد برسد؛ اما حزب الله روز به روز قدرتمندتر از روزهای 

گذشته ظاهر شد و نقشه دشمنان، تحقق پیدا نکرد.
عضو هیأت علمی گروه سیاست پژوهشگاه بیان داشت: 
آتش بس در لبنان، هماهنگی آمریکا با اسرائیل را نشان 
داد و این آتش بس از جهات مختلف به نفع جبهه مقاومت 
و حزب الله لبنان خواهد بود؛ چراکه رژیم صهیونیستی به 
دلیل تامین سلاح های خود از سوی آمریکا، مشکلی در 
تامین سلاح ندارد و این آتش بس می تواند تجدید قوای 

خوبی برای حزب الله لبنان و رزمندگان ایجاد کند.
حجت الاسلام ملک زاده ابراز کرد: ارتش لبنان به گونه ای 
نیست که بتواند امنیت لبنان را تامین کند و لذا حزب الله 
لبنان نقش بسیار زیادی در حفظ امنیت کشور لبنان و 
اقتدار این کشور دارد و مردم لبنان به حزب الله اعتماد 
دارند؛ چراکه حزب الله همچنان در قلوب مردم لبنان باقی 

مانده و خواهد ماند.
وی با اشاره به وجود مخالفت های داخلی رژیم صهیونیستی 
مخالفت ها  این  داشت:  اظهار  لبنان  با  بس  آتش  برای 
نشان دهنده این است که وضعیت سیاسی و نظامی رژیم 
اداره سرزمین های  فروپاشیده و توان  صهیونیستی کاملاً 

اشغالی از آنان گرفته شده است.
عضو هیأت علمی گروه سیاست پژوهشگاه افزود: وضعیت 
داخلی رژیم صهیونیستی به مراتب بحرانی تر از گذشته 
رژیم  اضمحلال  شاهد  پایان  در  همه  شاءالله  ان  و  است 

صهیونیستی و پیروزی جبهه مقاومت خواهند بود.

محمد صادق شهبازی

محمد ملک زاده
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علمی  هیأت  عضو  جبرئیلی  محمدصفر  دکتر  حجت الاسلام 
گروه کلام اسلامی و الهیات جدید پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه 
اسلامی در نشست “نقش مقاومت در تقویت الهیات تقریب”  
به تبیین مبانی قرآنی مقاومت پرداخت و نقش این اصول را 
در تقویت وحدت و تقریب مذاهب اسلامی تشریح کرد. وی با 
تأکید بر اهمیت فهم درست از آموزه های قرآنی، مقاومت را 
به عنوان راهکاری عملی برای همبستگی مسلمانان معرفی کرد.

مبانی قرآنی مقاومت  
دکتر جبرئیلی در سخنان خود به دو قاعده اصلی قرآنی اشاره 
همه  برای  را  مقاومت  پایه های  مذهبی،  تمایز  بدون  که  کرد 

مسلمانان فراهم می کنند:
۱. قاعده نفی سبیل )آیه ۱۴۱ سوره نساء(:  

وی با اشاره به این آیه گفت:
بر  غیرمسلمانان  سلطه  ممنوعیت  بر  وضوح  به  قاعده  “این 

مسلمانان تأکید دارد.”

او توضیح داد که این اصل، از سوی علمای بزرگی مانند شیخ 
محمد عبده برای هشدار به دولت عثمانی در برابر فروش اراضی 
به بیگانگان به کار گرفته شده است. دکتر جبرئیلی این قاعده 
را یکی از ستون های اصلی مقاومت معرفی کرد که در دنیای 

امروز همچنان اهمیت خود را حفظ کرده است.
2. قاعده دفاع از مظلوم:  

وی با تأکید بر این اصل قرآنی، بیان کرد که دفاع از مظلوم 
نه تنها یک وظیفه اسلامی، بلکه یک ارزش انسانی است که همه 
مسلمانان و حتی غیرمسلمانان را در بر می گیرد. او اظهار داشت 
که این قاعده، محدود به اختلافات مذهبی نیست و می تواند 
به عنوان یک اصل جهانی برای مقابله با ظلم و ستم به کار رود.

ثمرات مقاومت  
حجت الاسلام جبرئیلی به سه ثمره اصلی مقاومت اشاره کرد که 
می توانند نقش مهمی در تقویت وحدت اسلامی داشته باشند:

۱. طهارت زمین:  
مقاومت می تواند سرزمین های اسلامی را از ظلم، فساد و سلطه 

بیگانگان پاک کند.
2. بهره گیری از استعدادها:  

و  ظرفیت ها  می شود  باعث  مقاومت  که  کرد  تأکید  وی 
استعدادهای مختلف انسانی در خدمت اهداف الهی و اجتماعی 

قرار گیرند.
3. حفظ وحدت و یکپارچگی:  

دکتر جبرئیلی مقاومت را راهی برای ایجاد انسجام و همبستگی 
میان مسلمانان معرفی کرد و گفت:

از  فراتر  می تواند  مشترک،  اهداف  بر  تمرکز  با  “مقاومت، 

اختلافات مذهبی عمل کند و اتحاد واقعی را میان امت اسلامی 
به وجود آورد.”

موانع تحقق مقاومت  
در ادامه، دکتر جبرئیلی به موانعی اشاره کرد که می توانند از 
تحقق مقاومت جلوگیری کنند. وی دو عامل اصلی را به عنوان 

چالش های مهم برشمرد:
۱. دنیاطلبی:  

او بیان کرد که تمایل به دنیا و تعلقات مادی، مسلمانان را از 
اولویت های الهی و انسانی دور می کند.

2. هوای نفسانی:  
وی این عامل را یکی از بزرگ ترین موانع در راه تحقق اهداف 
مقاومت دانست و تأکید کرد که تنها با تقوای فردی و اجتماعی 

می توان بر این چالش غلبه کرد.
حجت الاسلام جبرئیلی در پایان سخنان خود تأکید کرد که 
مقاومت، نه تنها یک وظیفه دینی، بلکه ابزاری مؤثر برای تقویت 
مسلمانان  میان  واقعی  وحدت  به  دستیابی  و  تقریب  الهیات 
است. وی اظهار داشت که با پایبندی به مبانی قرآنی و رفع 
موانع درونی و بیرونی، امت اسلامی می تواند گام های بلندی در 

مسیر تقویت همبستگی و تقریب بردارد.
وی سخنان خود را با این جمله به پایان رساند:“مقاومت، از دل 
آموزه های قرآنی برخاسته و می تواند امت اسلامی را به سمت 

تمدن نوین اسلامی و حفظ کرامت انسانی هدایت کند.”
امت  می تواند  و  برخاسته  قرآنی  آموزه های  دل  از  “مقاومت، 
اسلامی را به سمت تمدن نوین اسلامی و حفظ کرامت انسانی 

هدایت کند.”

 نهمین نشست از سلسله نشست های گفتمان مقاومت با 
موضوع “نقش مقاومت در تقویت الهیات تقریب”  توسط 
اداره  همکاری  با  جدید  الهیات  و  اسلامی  کلام  گروه 
تعاملات علمی بین المللی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه 

اسلامی به صورت حضوری برگزار شد.
دکتر عبدالوهاب فراتی عضو هیأت علمی گروه سیاست 
به تحلیل نظریه های مختلف  این نشست  پژوهشگاه در 
و  قوت  نقاط  بررسی  ضمن  و  پرداخت  اسلامی  وحدت 
برای  نوین  رویکردهای  ارائه  ضرورت  بر  یک،  هر  ضعف 
تأکید کرد. وی در سخنان خود  تحقق وحدت اسلامی 

به عنوان  می تواند  مقاومت  که  داشت  تأکید  نکته  این  بر 
وحدت  تقویت  و  مذاهب  تقریب  در  جدید  چارچوب  یک 

نقش آفرین باشد.

نقد نظریه های وحدت اسلامی  
دکتر فراتی با مرور نظریه های مختلفی که در طول تاریخ 
اسلامی برای وحدت میان مسلمانان ارائه شده است، به نقد 

این رویکردها پرداخت:
۱. نظریه عقل گرایی:  

ابزار  به عنوان  را  عقل  نظریه،  این  که  داد  توضیح  وی 
غیرمذهبی و مستقل برای حل اختلافات معرفی می کند. 
این رویکرد که برخی از اندیشمندان اسلامی نیز به آن باور 
نتوانست  نهایت به حذف مذهب منجر شد و  داشتند، در 

نتایج مطلوبی در راستای وحدت به همراه داشته باشد.
2. بازگشت به سلف صالح:  

دکتر فراتی این نظریه را که بر بازگشت به دوران ۴۰ سال 
نخست اسلام تأکید دارد، مورد بررسی قرار داد. وی اظهار 
داشت که این رویکرد، که توسط افرادی مانند ابن تیمیه 
حمایت می شد، به دلیل عدم توانایی در تطبیق با مدرنیته 

و شرایط جدید جوامع اسلامی، نتوانست موفق عمل کند.
3. قرآن گرایی:  

برخی  میان  در  که  را  قرآن گرایی  رویکرد  فراتی  دکتر 
جریان های اهل سنت و شیعه مطرح شده، مورد نقد قرار 
داد. وی توضیح داد که این رویکرد با تأکید صرف بر قرآن و 
نادیده گرفتن سنت و حدیث، باعث تضعیف مرجعیت دینی 
او  است.  شده  دین  از  نادرست  برداشت های  ایجاد  و  علما 
به نمونه هایی مانند سازمان مجاهدین خلق اشاره کرد که 
از دین  اشتباه و خطرناکی  برداشت های  با همین دیدگاه، 

داشتند.
۴. احیای خلافت اسلامی:  

وی با اشاره به فروپاشی خلافت عثمانی و تلاش هایی برای 
احیای آن، توضیح داد که این ایده، نه تنها به وحدت کمکی 
نکرد، بلکه با ظهور گروه هایی مانند داعش و افراطی گری در 

جهان اسلام، تفرقه و خشونت را گسترش داد.
5. تقریب بین مذاهب اسلامی:  

دکتر فراتی نظریه تقریب که توسط شخصیت هایی همچون 
شیخ شلتوت و آیت الله بروجردی مطرح شد را مورد بررسی 
که  کرد  تأکید  رویکرد،  این  تأیید  وجود  با  وی  داد.  قرار 
مانع  عملی،  همکاری  فقدان  و  مذهبی  عمیق  اختلافات 

پیشرفت این نظریه شده است.
6. رهبری فرهنگی جهان اسلام:  

جوامع  هدایت  برای  فرهنگی  مرکزیت  ایجاد  ایده  به  وی 
همگرایی  در  ضعف  دلیل  به  را  آن  و  کرد  اشاره  اسلامی 
ناکارآمد  سیاسی،  عمیق  اختلافات  و  اسلامی  دولت های 

دانست.

نظریه امام موسی صدر: الگویی برای وحدت عملی  
دکتر فراتی نظریه امام موسی صدر را به عنوان یک دیدگاه 

نوین معرفی کرد. او گفت:
بر  اختلافات مذهبی،  بر  تمرکز  به جای  »امام موسی صدر 
همزیستی مسالمت آمیز و خدمت به انسانیت تأکید داشت. 
این دیدگاه، نقطه ای مشترک میان مسلمانان ایجاد می کند 

که فراتر از تعصبات مذهبی است.«
وی افزود که این رویکرد می تواند فرقه گرایی را به عنصری 
برای تقویت  برای همگرایی تبدیل کند و زمینه ای  مثبت 

وحدت در جهان اسلام فراهم کند.

مقاومت: چارچوبی نوین برای تقریب مذاهب  
در بخش پایانی سخنان خود، دکتر فراتی به نقش مقاومت 
در وحدت اسلامی پرداخت و آن را به عنوان یک چارچوب 
دلیل  به  مقاومت،  که  داد  توضیح  وی  کرد.  معرفی  جدید 
با ظلم و استبداد، می تواند  هدف مشترک خود در مقابله 
مسلمانان را حول یک محور واحد جمع کند و زمینه را برای 

تقریب عملی مذاهب اسلامی فراهم سازد.
در  نوین  نظریه های  ارائه  بر ضرورت  تأکید  با  فراتی  دکتر 

عرصه وحدت اسلامی، گفت:
»مقاومت، نه تنها یک ابزار سیاسی، بلکه یک ایده الهی است 

که می تواند الهیات تقریب را به طور مؤثری تقویت کند.«
وی با تأکید بر لزوم پیوند میان نظریات علمی و اقدامات 

عملی برای تحقق وحدت اسلامی به پایان رسید.

عبدالوهاب فراتی

مقاومت، چارچوبی نوین برای تقریب مذاهب

بررسی مبانی قرآنی مقاومت
 و نقش آن در تقویت وحدت اسلامی

نگاهی به کتاب »آژانس یهود«؛
چطور صهیونیست ها میخ استعمار را در فلسطین کوبیدند؟

داستان پیرنگ ساده ای دارد. پس از پایان جنگ جهانی اول در 
پاییز ۱۲۹۷ شمسی امپراتوری عثمانی فرو می ریزد. سرزمین های 
عرب امپراتوری متشکل از سوریه، لبنان، عراق، اردن و فلسطین 
بین فرانسه و بریتانیا تقسیم می شود. فلسطین طبق توافق 
قبلی سازمان جهانی صهیونیسم و بریتانیا، سهم صهیونیست ها 
می شود. با این حال واگذاری یکبارۀ این سرزمین به یهودیان که 
آن روزها نهایتاً ۱۰ درصد جمعیت فلسطین را در اختیار داشتند 
باعث نارضایتی و حساسیت اکثریت ۸۵ درصدی اعراب مسلمان 
می شد. همین هم شد که دولت قیمومیت انگلیسی در فلسطین 
شکل گرفت تا ظاهراً کار زیر نظر انگلیسی ها اداره شود. جامعۀ 
ـ برای رعایت شکل کار قضیخ  ـ پدر سازمان ملل امروزی ـ ملل ـ
سندی هم برای این مساله تصویب می کند بدون اینکه نظر و 
ساکنان فلسطین را جویا شود. طبق این سند قرار است از خاک 

فلسطین بذل و بخشش شود برای تشکیل اسرائیل!
طبق سند قیمومیت، دولت بریتانیا باید تهمیدات لازم را برای 
تشکیل وطن ملی یهودیان در فلسطین تدارک می دید. در 
این میان بازوی اصلی دولت قیمومیت در همۀ امور مربوط 
به یهودیان باید به یک مرکز و نهاد یهودی سپرده و دولت 
قیمومیت هم اختیارات خود را در همۀ زمینه های اقتصادی، 
بازرگانی، صنعتی، عمران، مسکن، راه، فرهنگ، آموزش و حتی 
انتظامی به نوعی به این نهاد یهودی تفویض کند. اینجاست که 
پای آژانس یهود به میان کشیده می  شود. ایده ای که ۲۴ سال 
در ذهن هرتزل می گذشت حالا تبدیل به یک ساختار اجرایی 

شده بود.

یک دولت درون دولت  
قیمومیت سرزمین  ملل،  جامعۀ  که  از سال ۱۳۰۱ شمسی 
فلسطین را به بریتانیا سپرد تا اردیبهشت ۱۳۲۷ که با خروج 
آخرین سرباز انگلیسی از فلسطین، مفهوم دولت اسرائیل جعل 
شد، آژانس یهود که بازوی عملیاتی و اجرایی سازمان جهانی 
صهیونیسم محسوب می شد عملاً دولتی درون دولت قیمومیت 
تشکیل داده بود که فعالیت های متعدد یهودیان از مهاجرت 
یهودیان نقاط مختلف دنیا به فلسطین، خرید زمین و انتقال 
مالکیت آنها از اعراب به یهودیان، اسکان مهاجران یهودی در 
فلسطین، آموزش مهارت های کشاورزی و شهروندی، آموزش 
زبان عبری )تا پیش از این زبان عبری یک زبان کهن بود و عموم 
یهودیان به آن حرف نمی زدند(، تقویت زیرساخت های اقتصادی 
و ایجاد فرصت های شغلی برای یهودیان و تحکیم فعالیت های 
بین المللی و سیاسی برای جعل یک رژیم جدید همه و همه 

توسط آژانس یهود انجام می گرفت.
فعالیت های این مرکز مخوف در چند سال باقیمانده به تشکیل 
اسرائیل به حدی شده بود که نه تنها برای خود نسبت به ایجاد 
گروه های و سازمان های شبه نظامی اقدام می کردند بلکه از دولت 
قیمومیت انگلیسی هم به جامعۀ ملل شکایت می بردند که چرا 
اجازۀ افزایش تعداد مهاجران یهودی به فلسطین را نمی دهد و 
آن را در سطوح خاصی محدود کرده که صدای اعراب در نیاید. 
اقدامات ضدامنیتی بازوهای اطلاعاتی و امنیتی آژانس یهود در 
این سال ها به حدی توسعه طلبانه بود که حتی نسبت به حذف، 
ترور و ناامنی برای مسئولان دولت قیمومیت انگلیسی هم ابایی 
نداشتند. ظاهراً انگلیس متولی و دولت فلسطین بود اما در باطن 
این آژانس یهود بود که دولتی درون دولت قیمومیت تشکیل 

داده بود.
این ساختار آنقدر تجربه و البته قدرت کسب کرده بود که بعد 
از خروج انگلیسی ها از فلسطین در اردیبهشت ۱۳۲۷ شمسی، 
کمیته هایش تبدیل به اولین وزارتخانه های دولت جعلی اسرائیل 
شوند و شاخۀ شبه نظامی اش مبدل به ارتش شود و گروه های 
اطلاعاتی و ترور و ضدامنیتی اش هم ساختار یک نهاد اطلاعاتی 
به موساد  امروز  را تشکیل دهند که  تروریستی  و  امنیتی  و 
معروف شده است. فعالیت های آژانس از بعد از تشکیل اسرائیل 
تغییر کرده و به خارج از اراضی اشغالی منتقل شده و بر انتقال 
مهاجران یهودی از نقاط مختلف دنیا به فلسطین اختصاص پیدا 

کرده است.
حالا به نظرم به سوال ابتدای این متن پاسخ مشبعی داده  ایم. 
کتاب »آژانس یهود« اثر اندیشمند مصری محمد عبدالرئوف 
سلیم روایت دقیق و جزئی این برنامۀ استعماری است. برنامه ای 
زمان  تا  بیستم  قرن  ابتدای  از  را  اقدامات صهیونیست ها  که 
تشکیل اسرائیل روایت می کند. کتاب در اصل حاصل رسالۀ 
به ترجمۀ  بوده. »آژانس یهود«  این پژوهشگر عرب  دکترای 
کاظم نراقی و سعی انتشارات اطلاعات در ۶۵۱ صفحه روانۀ 

بازار شده است.

»آژانس یهود« چه می گوید؟

چگونه اصلاحات نئولیبرال، 
داعش را در سوریه پدید آورد؟!

 السفیر عربی در مقاله ای مهم به قلم کمال شاهین در 
۲۱ نوامبر ۲۰۲۲؛ به نقش اصلاحات نئولیبرال در برآمدن 
داعش در شامات می پردازد و بستر جنگ داخلی را در 
اتخاذ سیاست های نئولیبرال از قبیل خصوصی سازی و 
حذف یارانه ها توسط دولت و متعاقب آن بروز نارضایتی 

ها می داند.

شاهین می افزاید: دولت سوریه از زمان استقلال همواره 
از بخش های آموزش، نظام بازنشستگی، تامین اجتماعی، 
بیمه بیکاری، وام های مسکن و... پشتیبانی و تامین مالی 

کرده است.
مهم ترین علت این سیاست گذاری، ثروت اندک مردم 
و  سیاسی  تنازعات  در جهت  آن  استفاده  نیز  و  سوریه 

اقتصادی است.

با وجود این، کاهش این هزینه ها و حمایت ها از یک 
دهه پیش آغاز شد و به بخش های مصرف کننده مانند 
بخش های  به  حتی  و  نشد  محدود  آموزش  و  بهداشت 
تجارت(  )نه  مانند کشاورزی، صنعت  راهبردی  تولیدی 
رسید. این سیاست گذاری جدید نقش دولت در سوریه 

را متحول کرد.

نویسنده در ادامه با برشمردن ثمرات بیش از پنج دهه 
آغاز  در سوریه؛  رفاه(  )دولت  رفاهی  نظام  نوعی  اجرای 
عیوب  برخی  رفع  جای  که  داند  می  آنجا  از  را  ماجرا 
با  منطبق   ۲۰۰۵ سال  از  دولت  اجتماعی؛  رفاه  نظام 
دستورالعمل بانک جهانی و شریک آن صندوق بین المللی 
اجتماعی خویش رفت و  انحلال وظایف  به سمت  پول 

حذف یارانه ها شتاب گرفت...

مشروح این مطلب مهم را که از السفیر العربی ترجمه 
شده، حتما مطالعه کنید:

به  ها  تروریست  و هجوم  اینکه جنگ داخلی  در  پ.ن: 
سوریه با دخالت خارجی انجام می شود شکی نیست اما 
اجرای سیاست های نئولیبرال زمینه داخلی آن را فراهم 
می کند به عبارت بهتر هجوم تروریست های تکفیری 
- صهیونی و اقتصاد نئولیبرال دو روی یک سکه اند که 

سرنوشت شامات را با اختلال مواجه کرده اند.

محمدصفر جبرئیلی

کمال شاهین
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عملیات  یکسری  با  اخیر  سال  یک  در  یمن  دریایی  نیروی 
دریایی دقیق و باکیفیت، واقعیت جدیدی را در دریای سرخ و 
مناطق اطراف آن تحمیل کرد و پیشرفت قابل توجه خود در 
زمینه های نظامی و اطلاعاتی به نمایش گذاشت. این عملیات 
ها از توقیف ناو »گلکسی لیدر« گرفته تا هدف قرار دادن ناو 
هواپیمابر »آبراهام لینکلن« آمریکا، محور اصلی تحولات دریایی 
را تشکیل داده و به تغییرات اساسی در معادلات دریایی منطقه 

منجر شده است.

توقیف ناو »گلکسی لیدر«، گامی به سوی راهبرد دریایی جدی  
تحولات راهبردی در عملیات دریایی یمن یک سال پیش با 
توقیف کشتی صهیونیستی »گلکسی لیدر« در دریای سرخ 
آغاز شد. این عملیات از مقاومت یمن انتظار نمی رفت و صرفاً 
واکنش نبود، بلکه اقدامی پیشگیرانه از سوی نیروهای یمنی با 
هدف حمایت از غزه و ایجاد اختلال در حرکت کشتی های 
درگیر در حمایت از دشمن صهیونیستی بود. نیروهای یمنی 
موفق شدند این عملیات را با دقت بسیار بالا انجام دهند که 
حاکی از پیشرفت زیادی در توان اطلاعاتی و دریایی و عاملی در 
راستای ابهام محاسباتی دشمن و ایجاد نگرانی قدرت های غربی 
به سرکردگی آمریکا بود که با اعزام شناورهای دریایی تلاش 
کردند از صهیونیست ها حمایت کنند و با ایجاد بازدارندگی 
جلوی عملیات یمنی ها را بگیرند، اما واکنش یمنی ها ناگهانی، 

سریع و مؤثر بود.

از عملیات هدفمند به هدف گیری    افزایش تدریجی تنش، 
جامع

عملیات یمن به همین جا ختم نشد، بلکه به تدریج افزایش 
یافت و کشتی های آمریکایی و انگلیسی را نیز شامل شد. با 
گذشت زمان، فعالیت های نظامی یمن گسترش یافت و شامل 
ائتلاف غربی در دریای  قرار دادن کشتی های دریایی  هدف 
سرخ، خلیج عدن، دریای عرب و اقیانوس هند شد. با وجود 
تلاش غرب برای مهار تنش با ارسال ناوهای هواپیمابر و ناوچه 
های نظامی، قدرت های غربی نتوانستند حرکت عملیاتی یمن 
را در حمایت از غزه متوقف کنند. ائتلاف غربی در مقابله با 
حملات یمن ناتوانی نشان داد به جای محدود کردن عملیات 
یا  صهیونیستی  رژیم  کشتی های  علیه  یمن  دریایی  نیروی 
مورد حمایت آن، شروع به عقب نشینی شناورهای آمریکایی، 
انگلیسی و اروپایی کردند که بارزترین آنها ناو هواپیمابر آیزنهاور 

و روزولت بودند و ممکن است لینکلن نیز به آنها بپیوندد.
با وجود مداخله قدرت های غربی در افزایش تنش بی سابقه 
نظامی و تهاجم هوایی و دریایی به یمن با بیش از ۸۰۰ حمله 
هوایی و دریایی، نتوانستند تحریم های دریایی اعمال شده بر 
دشمن صهیونیستی به وسیله مقاومت یمن را بشکنند و مجبور 

به عقب نشینی تدریجی و بازگشت شدند.

عملیات لینکلن، حمله ای پیچیده و بی سابقه  
»آبراهام  آمریکایی  هواپیمابر  ناو  دادن  قرار  هدف  عملیات 
لینکلن« در دوردست دریای عرب )پس از نزدیک به نیم سال 
فرار و پنهان کاری( یکی از برجسته ترین مراحل افزایش تنش 
است، زیرا عملیات نیروی دریایی یمن پیش تر پیچیده بود و 
موفق شدند حمله هوایی ای که ائتلاف آمریکایی برنامه ریزی 
کرده بود، مختل کنند. این حمله در زمان بسیار حساسی رخ 
داد، زیرا ناو هواپیمابر »لینکلن« یکی از بازوهای نیروی دریایی 

آمریکا را در منطقه نمایندگی می کرد.
نیروی دریایی یمن موفق به رسیدن به ناو هواپیمابر شد و از 
سلاح های پیشرفته ای استفاده کرد که توانست به پدافند 
آمریکایی ها نفوذ کند. این حمله که در دوردست های دریای 

عرب انجام شد، پیامی قوی از سوی یمن بود که بر توسعه 
توانایی های نظامی و اطلاعاتی یمن و ناتوانی ائتلاف غربی در 
بازدارندگی از افزایش تنش تأکید می کرد. ناو لینکلن که ضربه 
سنگینی متحمل شده بود، مجبور به عقب نشینی شد، همان 

کاری که پیش تر آیزنهاور و روزولت انجام داده بودند.

عقب نشینی ناوهای جنگی و شکست راهبردی غرب  
با وجود تلاش های قدرت های غربی برای تقویت حضور نظامی 
خود در دریای سرخ با ارسال شناورهای متعدد نیروی دریایی 
ازجمله ناوها و ناوهای هواپیمابر، نتیجه عملیات های دریایی 
یمن شکست راهبردها را ثابت کرد. در مقابل، پاسخ یمنی به 
عقب نشینی تعدادی از این شناورها ازجمله ناوچه ایتالیایی و 
لینکلن نشان دهنده شکست تلاش های غرب برای شکستن 
فشارها  زمینه،  این  در  است.  تحمیلی  دریایی  تحریم های 
محدود به نیروهای دریایی آمریکا و انگلیس نبود، بلکه شامل 
شرکت های تجاری نیز می شد که کشتی های مرتبط با حمل 
هدایت  را  اشغالگران صهیونیست  با  مرتبط  کالاهای  نقل  و 
می کردند. این عملیات دریایی صرفاً تحرک نظامی نبود، بلکه 
راهبردی جامع با هدف تغییر معادلات اقتصادی و سیاسی 

منطقه بود.

چشم انداز عملیات دریایی یمن  
در  صهیونیستی  رژیم  و  آمریکا  تجاوزات  افزایش  ادامه  با 
منطقه، چشم انداز یمن برای گسترش دامنه عملیات دریایی 
خود باز است. نیروهای مسلح یمن توانایی خود را برای به 
چالش کشیدن قدرت های بزرگ در دریای آزاد ثابت کرده اند 
و پیشرفت نظامی و اطلاعاتی خود را نشان داده اند که می 
توانند توازن قوا را در منطقه برهم  بزنند. ائتلاف غربی برای 
بازدارندگی از عملیات یمن با چالش های فزاینده ای مواجه 
است. هرچه حملات بیشتر، عملیات یمن و هم زمان تلفات 
غرب و نیز کنترل خطوط دریایی دشوارتر می شد. با وجود 
این، گزینه ای برای هر دو طرف روی میز است؛ یمن به تقویت 
حضور دریایی خود و گسترش دامنه عملیات پشتیبانی خود 
ادامه دهد و غرب ممکن است در تلاش برای بازدارندگی یمن 

به افزایش توان نظامی متوسل شود.
به نظر می آید غرب با علم به اینکه این گزینه شکست خواهد 
خورد، دوباره و با توانمندی فزاینده یمنی ها برای عملیات 
دریایی درگیر نخواهد شد. نیروهای دریایی یمن از »گلکسی 
لیدر« تا »لینکلن« توانایی خود را در تغییر معادلات دریایی 
منطقه ثابت و عملیات دریایی پیشگیرانه و توسعه قابل توجه در 
قابلیت های نظامی و اطلاعاتی، این کشور را به قدرت دریایی 

تأثیرگذار تبدیل کرده است.

اکنون مقاومت یمن قادر به چالش کشیدن قدرت های بزرگ 
است. با وجود تلاش غرب برای توقف تنش ها، واقعیت جدید 
ثابت می کند معادلات جنگ  از  سوی یمن  تحمیل شده 
دریایی برای همیشه تغییر کرده است که در درازمدت راه را 

برای فرصت های راهبردی بیشتر محور مقاومت باز می کند.

 کودک کشی در کرانه
 در   حالی که این روزها همه چشم ها به سمت غزه و جنوب لبنان 
معطوف شده، اسرائیل در کرانه باختری نیز مشغول کشتار روزانه 
فلسطینیان است؛ کشتاری که زیر سایه اخبار جنایات سنگین 
صهیونیست ها در غزه و لبنان نادیده مانده است. بنا بر آمارهای 
رسمی و غیررسمی، از میان نزدیک به ۵۰ هزار قربانی جنایات 
اسرائیل در نوار غزه از ابتدای طوفان الاقصی یعنی ۷ اکتبر ۲۰۲۳ 
مهر ۱۴۰۲، بیش از ۷۰ درصد قربانیان، زن و کودک هستند؛ آماری 
که حتی در تاریخ جنایت بار خود رژیم صهیونیستی هم بی سابقه 

است.
تصاویر به شهادت رساندن کودکان فلسطینی در غزه، بسیاری از 
رسانه ها و صفحات فضای مجازی را پر کرده اما خبر زیادی از 
کرانه باختری و از سرنوشت کودکان در آن منطقه تحت اشغال 
اسرائیل شنیده نمی شود. بنا بر آمار اعلام شده توسط سازمان های 
بین المللی، تعداد کودکان کشته شده در کرانه باختری به رقم ۱۷۱ 
کودک رسیده است، یعنی به طور میانگین نظامیان اسرائیل هر ۲ 
روز، یک کودک را در کرانه  شهید کرده اند؛ کودکانی که عمدتاً 
هدف تیر مستقیم نظامیان صهیونیست قرار گرفتند )طبق آمار 
عمده این اصابت ها بر سر یا بالاتنه بوده یا توسط پهپادهای ارتش 

اسرائیل به شهادت رسیده اند(.

 یک نمونه، دخترکی ۴ ساله بود که چند ماه قبل وقتی در یک 
خودرو کنار مادرش قرار داشت، در یکی از مراکز ایست بازرسی 
نظامیان اسرائیلی هدف مستقیم تیر جنگی قرار گرفت و به شهادت 
رسید. باز هم اگر به آمار تعداد کودکان شهید فقط در کرانه باختری 
نگاهی بیندازیم، متوجه می شویم این میزان جنایت علیه کودکان، 
حتی بیشتر از تمام موارد مشابه از زمان اشغال کرانه باختری در 
سال ۱۹۶۷ میلادی است. شاید نزدیک ترین میزان جنایت علیه 
کودکان در کرانه باختری، تا پیش از این مربوط به اوایل قرن ۲۱ 
در جریان انتفاضه دوم رخ داد که در آن مقطع  ۸۵ کودک به دست 
نظامیان اسرائیلی به شهادت رسیدند اما حالا در یک سال گذشته، 

این رقم به بیش از ۲ برابر رسیده است.
کرانه باختری بعد از غزه مهم ترین منطقه ای است که فلسطینیان 
تحت حاکمیت دولت فلسطینی در  آن زندگی می کنند. پیش 
از این در یادداشت های مختلف به بیان نحوه اسکان فلسطینیان 
در کرانه باختری و نسبت این مناطق با مناطق تحت سلطه رژیم 
صهیونیستی پرداخته بودیم. فلسطینیان در کرانه باختری وضعیتی 
اسفبار و بغرنج دارند و تمام مناطق محل سکونت آنها در محاصره 
کامل و شدید نظامیان اسرئیل قرار داشته و تردد در این مناطق 

مستلزم عبور از مراکز متعدد ایست بازرسی اسرائیلی است.

 در همین روزهای اخیر، نظامیان ارتش اسرائیل 
حمله  جنین  نظیر  فلسطینی  شهرهای  به  بارها 
از  زیادی  تعداد  حملات  این  اثر  بر  که  کرده اند 
مردم عادی از جمله کودکان به شهادت رسیده اند. 
اسرائیل به شدت از سمت کرانه باختری احساس 
این است که مبادا جنگ  خطر می کند و نگران 
گسترده نظیر آنچه در غزه رخ می دهد، به کرانه 
باختری نیز سرایت کند. اسرائیلی ها سابقه دردناک 
۲ انتفاضه فلسطینی را در کرانه باختری دارند و 
با سیاست مسلح کردن  نیز  اخیر  طی سال های 
این  بر  فلسطینی  مبارز  گروه های  توسط  کرانه 
نگرانی افزوده شده است. با این تفاسیر، در حالی 

که شاهد جنگ گسترده )نظیر غزه( در کرانه باختری نیستیم ولی 
میزان خشونت ها و جنایات اسرائیل در این منطقه در قیاس با غزه، 
کم هم نیست. اسرائیل در طول تاریخ ننگین خود از سال ۱۹۴۸ و 
حتی سال های قبل از آن، کارنامه سیاهی در کودک کشی در میان 

فلسطینیان دارد.
حمله به مرکز غیرنظامی از جمله مدارس و بیمارستان ها و خانه ها 
و حتی مراکز متعلق به سازمان های بین المللی به وفور در کارنامه 

جنایت بار اسرائیل دیده می شود که عمده قربانیان آنها را نیز همین 
نهاد  هیچ  موارد،  این  همه  به رغم  و  می دهند  تشکیل  کودکان 
بین المللی به شکل بازدارنده اسرائیل را محکوم نکرده و مانع ادامه 
جنایات آن نشده است. همه اینها در حالی است که صهیونیست ها 
همیشه با فریب کاری، کشته شدن کودکان و غیرنظامیان را خط 
قرمز خود در انجام عملیات های نظامی معرفی می کنند اما حالا 
بویژه در یک سال اخیر، دنیا به روشنی به ذات بچه کش و جنایتکار 

این رژیم پی برده است.

مهدی بختیاری

 با اعلام آتش  بس میان لبنان و رژیم صهیونی، سؤال این 
است که چرا رژیم صهیونی با وجود آنکه نتوانست هیچ یک 

از اهداف خود را محقق کند، زیر بار آتش بس رفته است؟
 اول از همه باید گفت، رژیم صهیونیستی ضربات متعددی 
ضربات  این  که  است  خورده  حزب الله  با  مواجهه  در  را 
یکباره و چکشی نبوده و بیشتر حالت فرسایشی داشته و 
صهیونیست ها را از درون فرسوده و مضمحل کرده است. 
حزب الله در یک حرکت حساب شده، مبنایی و گام به گام 
داد و  افزایش  را  مقابل  به طرف  سطح و شعاع ضربه زنی 
با راهبرد تداوم و گسترش ناامنی در سرزمین های اشغالی 

اذهان شهرک نشینان صهیونیست را هدف قرار داد. 
 در بعد میدانی، صهیونیست ها ضربات متعددی از یگان های 
رزمی حزب الله دریافت کردند. کارشناسان با توجه  به تجربه 
مواجهه ارتش رژیم صهیونیستی با حماس در غزه ضربه پذیر 
بودن این رژیم را در جنوب لبنان به آن هشدار می دادند؛ 
عملیات  چون  ضرباتی  با  کردند  تصور  صهیونیست ها  اما 
انفجار پیجرها و ترور فرماندهان و نیروهای کلیدی می توانند 
حزب الله را تضعیف کنند، ولی در میدان به ویژه در این اواخر 
تلفات بسیاری دادند. موضوعی که برخی از رسانه ها و فعالان 
سیاسی غربی عنوان می کنند، بیش از موارد اعلامی است. 
از  تعدادی  تنها در یک مورد رسانه ها مطرح کرده اند که 
سربازان صهیونی در برابر حزب الله در حال اسیر شدن بودند 
که  ارتش صهیونیستی با اجرای اصل هانیبال از اسارت آنها 
جلوگیری کرد و نیروهای خود را به هلاکت رساند. به تازگی 
نیز شش تانک رژیم صهیونیستی به دست نیروهای حزب الله 
منهدم شد و با ایستادگی در البیاضه نیروهای صهیونیستی 
را به عمق دو کیلومتری در حومه طیرحرفا عقب راند. در 
واقع، صهیونیست ها نه تنها به اهداف خود در جنوب لبنان 

نرسیدند؛ بلکه تلفات مهمی دراین خصوص دادند.
دیوان  سوی  از  بازداشت  حکم  صدور  باید  را  دوم  دلیل 
کیفری بین المللی علیه نتانیاهو و گالانت دانست که این 
رژیم را بیش  از پیش منزوی کرده است. حربه غرب برای 
سرکوب اعتراضات به جنایات صهیونیست ها »یهودستیزی« 
نامیدن این موارد بود؛ اما با این حکم عملًا از لحاظ حقوقی 
سران این رژیم جنایتکار جنگی در دنیا شناخته شدند و 
این  برابر  در  نیز  صهیونیست ها  حامی  کشورهای  حتی 
امر تا حدود زیادی عقب نشینی کردند. به تازگی، »فادی 
 العبدالله« سخنگوی دیوان کیفری بین المللی تأکید کرد، 
کشورهای عضو باید درباره حکم های بازداشت نخست وزیر 
رژیم صهیونیستی و وزیر جنگ سابق این رژیم همکاری 
کنند. فشارهای بین المللی بر روی رژیم صهیونیستی در 
حوزه افکار عمومی بالاست. برای نمونه، این نفرت عمومی 
را می توان در بازی های فوتبال در کشورهای اروپایی، چون 

هلند و فرانسه به وضوح دید.

 بنویسید آتش بس، 
بخوانید شکست!

فرار ناو آمریکایی با قدرت نمایی مقاومت یمن
آوارگان دشمنعلی ظافر

 به صدها هزار نفر رسید

در این جنگ، تعداد آوارگان در اسرائیل از ۷۰ هزار به 
صدها هزار نفر رسید. مقاومت آمادگی خود را ثابت کرد 
و طرح های سید شهید حسن نصرالله کارآمد و متناسب 
داخلی  فتنه ی  روی  صهیونیست ها  بودند.  تحولات  با 
در لبنان حساب کرده بودند که به دلیل همکاری بین 
و  اسطوره ای  مقاومت  ماند«.  ناکام  گروه ها،  و  مذاهب 
فداکاری رزمندگان، جهان را شگفت زده و ارتش اسرائیل 
را وحشت زده کرد و یأس را در دل دشمن انداخت. من 
قصد داشتم در روز اول صحبت کنم، اما پس از مشاهده ی 
مردم، ترجیح دادم تا کمی صبر کنم و با درک احساسات 

آنان، به بیان آن بپردازم«.

شیخ نعیم قاسم گفت: »تلفات ما در برابر تجاوز بی سابقه  
به پیروزی  البأس«  نبرد »اولی  بود. ما در  دشمن، زیاد 
نیز  پیروزی جولای ۲۰۰۶  از  که  یافتیم  دست  بزرگی 
بیشتر است. دشمنان ما شکست خورده اند و اظهاراتشان 
نیز گواه این شکست است. نشانه ای از شکست دشمن، 
بازگشت مردم به خانه هایشان در جنوب و عدم بازگشت 
محور  است«.  اسرائیلی  شهرک های  به  شهرک نشینان 
اصلی توافق آتش بس، جنوب رودخانه ی لیتانی است و بر 
خروج ارتش اسرائیل از تمام مناطق اشغالی تأکید می کند.

او همچنین هماهنگی بین مقاومت و ارتش لبنان را در 
بالاترین سطح توصیف کرد و گفت که هیچ کس نباید روی 
اختلاف بین آن ها حساب باز کند. »توافقات در چارچوب 
حاکمیت لبنان انجام شده و ما آن را پذیرفتیم؛ مقاومت 
در میدان قوی است و سرهایمان بالا است. خداوند را به 
خاطر پیروزی مان شکر می کنیم و از مردان مقاومت در 
میدان نبرد که دشمن را خوار و ذلیل کردند و با شجاعتی 

حماسی با او جنگیدند، قدردانی و تجلیل می کنیم«.

دبیرکل حزب الله لبنان در بخشی از سخنان خود گفت: 
»قدردان شهدای بزرگمان که راه عزت و قدرت را گشودند 
هستیم؛ همه شهدای ما بزرگ هستند زیرا بر این دنیا چیره 
شدند و ذلت را نپذیرفتند؛ قدردان سید شهدای امت، که 
مشعل پیروزی بود و این راه را ساخت، و رفیق راهش، 
سید هاشم صفی الدینهستیم؛ خداوند را برای پیروزی مان 
شکر می کنیم و به مردان مقاومت در میدان که دشمن را 
خوار و ذلیل کردند و با شجاعتی اسطوره ای با او جنگیدند، 
افتخار می کنیم، به شهدای ارتش لبنان، شهدای تیم های 
پزشکی و امدادی و نیروهای آتش نشانی از هر گروهی که 
در میدان نبرد حضور داشتند، درود می فرستیم. درود بر 
مجروحان و تیم های امداد و نجات و سپاس فراوان و ادای 
احترام به مردم شریف و پاکمان، ما از فداکاری ها و شهادت 
عزیزان شما در میدان، تجلیل می کنیم و قدردان آوارگان 
هستیم.  است،  شده  ویران  خانه هایشان  که  کسانی  و 
سپاس فراوان از مذاکره کننده ی سیاسی مقاومت، رئیس 
مجلس نمایندگان، نبیه بری و نخست وزیر نجیب میقاتی و 

فرماندهی ارتش و نیروهای امنیتی و رسانه های شریف«.
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 سال سوم                 شماره چهارصدوهفتادوهفت
اقتصاد

رابطه توسعه مالی و توسعه بخش حقیقی اقتصاد )۳(
۵ گام استخدام توسعه مالی در بخش واقعی اقتصاد

در یادداشت قبلی به شواهدی در رابطه بین بخش مالی و بخش 
حقیقی اقتصاد پرداخته شد و این دلالت سیاستی و اندیشه ای 
بدست آمد که مقررات زدایی و آزادسازی مالی اگر چه در ظاهر 
و بر اساس شاخص های سرانگشتی منجر به توسعه مالی می  شود 
ولی این توسعه مالی ربطی به بخش واقعی اقتصاد ندارد و چه 
بسا موجب رکود و افزایش نابرابری می شود. در این یادداشت به 
بررسی راهکارها و مقید سازی توسعه مالی برای حرکت در مسیر 

بهبود اقتصاد واقعی پرداخته خواهد شد.

راهکارهای استخدام توسعه مالی در بخش واقعی اقتصاد  
توسعه مالی بی قید و شرط نه تنها برای عملکرد اقتصادی خوب 
نیست، بلکه به دلیل جدا کردن بنیادین بخش مالی از بخش 
واقعی، آثار مخربی برای اقتصاد دارد. سؤال اصلی این است که 
چگونه توسعه مالی را مقید کنیم که به مسیر شومپیتری آن 
بازگردد؟ یعنی، در خدمت بخش واقعی اقتصاد قرار گیرد. پاسخ 
به این سؤال چندان آسان نیست ولی به چند محور آن در ادامه 

اشاره می  شود:

بازگشت به اصل برخورد یکسان در وضع مالیات بر درآمد حاصل 
از سرمایه و نیروی کار: معاف کردن سرمایه، با هدف افزایش 
نسبت سرمایه به نیروی کار پیشنهاد شده است ولی در عمل 
عوامل اقتصادی را به جای کار مولد یا سرمایه  گذاری در تولید 
ایسپا در  انواع دارایی  ها سوق داده است.  به سرمایه گذاری در 
مهر ماه ۱۴۰۲ پیمایشی در ایران انجام داده که نشان می  دهد 
کمتر از ۱۵ درصد مردم تمایل دارند پس  اندازهای خود را صرف 
سرمایه  گذاری در تولید کنند و مابقی تمایل دارند در دارایی  هایی 
چون زمین و مسکن، طلا و سکه، پس  انداز بانکی، خودرو و ارز 
سرمایه  گذاری کنند که رشدی در پی ندارد. همچنین، بازدهی 
بازار دارایی  ها در یک بازه بلند مدت به طور معناداری بیش از 
تورم است، حال آنکه دستمزد واقعی هر سال کمتر از گذشته 

می  شود.
رشد دستمزدها: همه توصیه می  کنند نرخ بهره واقعی مثبت 
باشد اما کسی دغدغه رشد دستمزد واقعی مثبت را ندارد. همین 
عامل، اولاً انگیزه  های کار کردن را سلب می  کند و همه را تبدیل 
به مالکان غایب]۱[ می  کند و ثانیاً تقاضای مؤثر را سرکوب می-
 کند. دستمزد جزء اصلی تقاضای مؤثر است و وقتی که برای 
سالیان متوالی رشد واقعی آن منفی است یعنی به صورت مداوم 
با  تولیدی  پیدا کرده و محصولات  قدرت خرید مردم کاهش 
فروش کمتری مواجه می  شود و ظرفیت  های بیکار تولیدی در 

اقتصاد افزایش پیدا می  کند. مارک لوی و انگلبرت استوکهمر 
که اقتصاددانانی پسا کینزی هستند در سال ۲۰۱۳ کتابی را 
به سفارش سازمان بین  المللی کار منتشر کرده  اند و در آنجا از 
»استراتژی رشد مبتنی بر دستمزد« حمایت نظری و تجربی به 

عمل آورده  اند.
بانکداری مرکزی سبز: مارک کارنی که در کارنامه خود ریاست بر 
دو بانک مرکزی )بانک انگلستان و بانک کانادا( را دارد، در چند 
سال منتهی به خاتمه مسئولیتش در بانک انگلستان از نقش 
فعال بانک های مرکزی در کنترل تغییرات آب و هوایی صحبت 
کرده است و البته محققان زیادی در این باره نوشته و صحبت 
کرده  اند. نه تنها این هدف با کنترل تورم بده بستان ندارد بلکه 
می  شود با قوت استدلال کرد که اگر بانک مرکزی برخورد فعال 
با تغییرات آب و هوایی نداشته باشد، عنان کنترل تورم از دست 
خواهد داد. امروز خوشبختانه آگاهی  های رو به افزایشی در این 
زمینه ایجاد شده است و دستورالعمل هایی برای چگونگی ایفای 
نقش بانک مرکزی در جلوگیری از شدت یافتن تغییرات آب 
و هوایی تولید شده است. مسیر این ایفای نقش فعال از لگام 
زدن به بازارهای مالی می گذرد که در مقاله »بانکداری مرکزی 
توسعه  ای: در باب چیستی و چگونگی سبز کردن سیاست پولی« 
نوشته علی نصیری اقدم )۱۴۰۲( به تفصیل در این باره صحبت 

شده است.
بانک یک  این است که  بانک ها  به  اعتبار: نگاه متعارف  هدایت 
واسطه وجه است که مثل هر بنگاه دیگری از طریق واسطه-

 گری ایفای نقش می  کند. در ضمن این واسطه  گری و تلاش برای 
حداکثر سازی سود منابع اعتباری را به فعالیت هایی تخصیص می-
دهد که بیشترین بازدهی را برای جامعه ایجاد می  کند. اما تجربه 
بیش از دو دهه بانکداری خصوصی در ایران و البته سایر کشورها 
نشان می  دهد که بازار اعتبارات دچار یک شکست بازار عمیق 
است و بدون وضع مقررات کافی و بدون ایفای نقش مؤثر دولت 
ترکیب اعتبارات به سمت فعالیت های غیر مولد منحرف شده آثار 
زیان باری را بر اقتصاد بر جای می  گذارد. یکی از روش های مداخله 
دولت ها در رفع این نوع از شکست بنیادین بازار، هدایت اعتبارات 
است که خود طرق مختلف و الزامات خاصی برای اثربخشی دارد.

محدود کردن رقابت میان بانک ها و نهادهای مالی: این هم یک 
ادعای خلاف عادت دیگر است. نظریه متعارف به ما می  گوید 
تقویت رقابت باعث افزایش کارایی می  شود. اما رقابت میان بانک-

ها تبعات بسیار مخربی برای اقتصادها داشته است و بحران  های 
عدیده  ای را باعث شده است. نمونه بحران های ناشی از رقابت میان 

بانک های خصوصی را ما از دهه ۱۳۸۰ در کشور تجربه کرده  ایم 
که اوج آن در نیمه اول دهه ۱۳۹۰ بوده است. در سایر کشورها 
هم تجارب مختلفی در این خصوص وجود دارد. نظریه مینسکی 
در خصوص چگونگی شکل گیری بحران های اقتصادی در همین 

چهارچوب توسعه یافته است.
از توسعه مالی، مستلزم پیوند زدن آن به رشد  استفاده مؤثر 

بخش واقعی است
اثر توسعه مالی بر رشد اقتصادی بی قید و شرط نیست. توسعه 
توسعه  مالی است؛ ولی  واقعی در گروی توسعه بخش  بخش 

بخش مالی شرط کافی برای توسعه بخش واقعی نیست.

در پنج دهه گذشته در دنیای توسعه یافته و در دو دهه گذشته 
باعث  مالی،  بازارهای  از  زدایی  مقررات  و  آزادسازی  ایران،  در 
توسعه این بازارها و ابزارها و نهادهای آن شده است ولی مسیر 
این توسعه انطباقی با مسیر رشد بخش واقعی اقتصاد نداشته 
است. همین موضوع باعث افزایش نابرابری در درآمد و ثروت 

شده و اقتصاد کشورها را مستعد انواع بحران ها کرده است.

استفاده مؤثر از توسعه مالی مستلزم پیوند زدن آن به رشد بخش 
واقعی است و دستیابی به این هدف مستلزم عقب نشینی از 

سیاست های آزادسازی و مقررات زدایی در بازارهای مالی است.

پی نوشت:
]۱[ »مالکان غایب« اصطلاحی است که تورستین وبلن در اوایل 
قرن بیستم برای توصیف پدیده  هایی نظیر مالی شدن استفاده 

کرده است.

رشد حقوق و دستمزد که در زمان ارائه لایحه بودجه، مورد توجه 
قرار می گیرد، یکی از مهم ترین شاخص های اقتصادی و اجتماعی 
است که تاثیرات گسترده ای بر زندگی افراد و کل اقتصاد دارد. 
این رشد نه تنها به معنای افزایش قدرت خرید افراد بلکه به 
معنای بهبود سطح زندگی، افزایش انگیزه کار و در نهایت رونق 
اقتصادی است. در این راستا سعید فتحی سارانی در گفتگو با 
مسیر اقتصاد گفت: دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۴ میزان افزایش 
حقوق کارمندان را به صورت متوسط بین ۲۸ تا ۴۰ درصد دیده 

است. اما این ادعا با واقعیت همخوانی ندارد.

افزایش اصلی و واقعی حقوق تنها 2۰ درصد است  
وی با تاکید بر اینکه افزایش اصلی و واقعی حقوق تنها ۲۰ درصد 
بوده و مربوط به افزایش ضریب ریالی است، افزود: قانون جوانی 
جمعیت که سال ۱۳۹۹ به تصویب رسید، الزام دولت به افزایش 
سالیانه حقوق اولاد و عائله مندی را به ترتیب دو و پنجاه درصد 
تا پنج سال آینده تعیین کرده است. این افزایش ها نباید به عنوان 

بخشی از افزایش حقوق کارمندان تلقی شود.

این کارشناس اقتصادی ادامه داد: هدف قانونگذار از این قانون، 
تشویق خانواده ها به فرزندآوری و ازدواج بوده است؛ یعنی دولت 
بخشی از هزینه های فرزندآوری را تقبل می کند تا افراد به سمت 
تشکیل خانواده های بزرگ تر سوق داده شوند. همچنین، بخشی 
از هزینه های زندگی مجردی نیز کاهش می یابد تا افراد به سمت 
ازدواج ترغیب شوند. بنابراین، این افزایش ها ربطی به افزایش 

حقوق ناشی از رشد ضریب ریالی حقوق ندارد.

ترفند دولت برای دور زدن قوانین رتبه بندی معلمان و جوانی   
جمعیت

فتحی سارانی افزود: دولت با قرار دادن افزایش درآمد ناشی از 
حق عائله مندی و حق اولاد در حساب افزایش حقوق، در واقع 
به قانون جوانی جمعیت پشت پا زده است. قانون گذار با تصویب 
این قانون، به دنبال افزایش انگیزه های فرزندآوری بوده است؛ 
اما دولت با این اقدام، نه تنها به هدف قانون عمل نکرده، بلکه 
آن را دور زده است. به عبارت دیگر، دولت اعلام کرده است که 
قصد دارد قانون جوانی جمعیت را دور بزند و افزایش حقوقی 
که به دلیل تورم قادر به پرداخت آن نیست را از محل بودجه ای 
که باید برای تشویق جوانان به فرزندآوری اختصاص می یافت، 

جبران کند.
وی با اشاره به اینکه قانون رتبه بندی معلمان با هدف بهبود 
وضعیت معیشتی این قشر زحمتکش تصویب شده است، بیان 
داشت: متاسفانه، در اجرای این قانون شاهد آن هستیم که برخی 
مسئولین تلاش می کنند با ترفندهایی مانند محاسبه افزایش 
حقوق ناشی از رتبه بندی در قالب افزایش های کلی حقوق، از 

اجرای کامل قانون شانه خالی کنند.

افزایش ضریب ریالی حقوق کارمندان باید حداقل به اندازه نرخ   
تورم باشد

این کارشناس اقتصادی اضافه کرد: این در حالی است که هدف 
اصلی قانونگذار، افزایش حقوق معلمان به صورت جداگانه و علاوه 
بر افزایش های معمول بوده است. این رویکرد نه تنها به اعتماد 
معلمان خدشه وارد می کند، بلکه با روح قانون نیز مغایرت دارد. 

مشابه این موضوع، در قانون جوانی جمعیت نیز شاهد هستیم 
که افزایش درآمد ناشی از فرزندآوری باید جدا از افزایش حقوق 
معمول کارکنان دولت باشد، اما در عمل این اتفاق رخ نمی دهد.

خدمات  مدیریت  قانون  مطابق  داشت:  تاکید  سارانی  فتحی 
کشوری، ماده ۱۲۵، افزایش ضریب ریالی حقوق کارمندان دولت 
باید حداقل به اندازه نرخ تورم اعلام شده از سوی بانک مرکزی 
باشد. این بدان معناست که دولت موظف است حداقل به اندازه 
افزایش هزینه های زندگی، حقوق کارمندان خود را افزایش دهد. 
با توجه به این قانون صریح و روشن، انتظار می رود دولت در 
تعیین میزان افزایش حقوق کارمندان، به این الزام قانونی عمل 
کند. به ویژه در شرایطی که دولت مدعی پایبندی به قانون 
است، رعایت این ماده قانونی از اهمیت بیشتری برخوردار است.

»حقوق کارمندان« قربانی دور زدن قوانین رتبه بندی معلمان و جوانی جمعیت

جبران كسری بودجه
از صندوق توسعه

کامران ندری در ارتباط تلفنی با برنامه گفتگوی اقتصادی 
اظهار کرد: اگر درآمدهای نفتی تحقق پیدا نکند، کسری 
بودجه پیش بینی شده، افزایش می یابد و همچنین اگر نرخ 
تسعیر ارز را به درستی محاسبه نکرده باشیم، اثر آن در 

کسری بودجه نمایان می گردد.

وی با بیان این که چالش فوق صرفاً مختص بودجه ۱۴۰۴ 
بوده ایم،  روبه رو  آن  با  مستمر  صورت  به  و  بود  نخواهد 
افزود: باید بدانیم چگونه کسری بودجه در سال آینده را 

می بایست مدریت کنیم.

با  گفت وگو  رادیو  با  مصاحبه  از  دیگر  بخشی  در  ندری 
بیان این که صندوق ذخیره ارزی قرار نیست مشکلات 
از سرمایه  بلکه حق نسل های بعدی  دولت را حل کند 
خدادادی نفت می باشد، افزود: ذخایر این صندوق به نسل 
فعلی تعلق ندارد و بخشی از آن باید برای نسل های بعدی 

حفظ شود.

در  نفتی  درآمدهای  از  بخشی  است  قرار  منطق  این  با 
مسئولیت های  البته  گیرد؛  قرار  صندوق  این  اختیار 
صندوق نیز خطیر است و باید سرمایه گذاری هایی داشته 
باشد تا ثروتی که امروز از زیر زمین بیرون می کشیم را 

حفظ کند.

به  باید  نفت  اقتصادی  حوزه  کارشناس  این  گفته  به 
سرمایه ای تبدیل شود تا عایدی و بازدهی بهتری برای ما 
داشته باشد، برداشت با فلسفه این صندوق سازگار نیست 
استفاده  آن  از  بودجه  کسری  برای  نمی تواند  دولت  و 

نمایند.

ادامه  اقتصادی  میزگرد  این  در  را  خود  سخنان  ندری 
داد: دیدگاه دولت به این صندوق صحیح نیست چون بر 
اساس برداشت از این صندوق است و با این توجیه دست 
به برداشت می زند که گویی امروز، همان روز مباداست و 

تمامی هم ندارد.

از صددرصد درآمد نفتی در طول یک سال، ۱۴ درصد 
سهم شرکت ملی نفت است و بر اساس قانون تاسیس 
صندوق توسعه ملی، قرار بود به مرور زمان سهم صندوق 
از درآمد نفت افزایش پیدا کند و در مقطع کنونی باید از 
درآمد ۱۰۰درصدی، بالغ بر ۳۰ درصد به حساب صندوق 

واریز شود.

باید برای توسعه زیر ساخت و توانمندسازی  مابقی نیز 
بخش خصوصی مورداستفاده قرار گیرد. چون ذخایر این 
صندوق به نسل حاضر اختصاص ندارد و باید برای نسل 

آتی نگه داشته شود.

وی با بیان این که سهم نسل کنونی همان ۵۰ درصدی 
است که به شرکت ملی نفت و صندوق ذخیره ارزی واریز 
نمی شود، افزود: نسل کنونی حق ندارد بیش تر از سهم 

خود از منابع صندوق ذخیره ارزی بهره مند شود.

این کارشناس حوزه پولی و بانکی تأکید کرد: در دولت 
اقتصاد  داخل  به  نفتی  درآمدهای  تزریق  احمدی نژاد 
صورت گرفت ولی اقتصاد با مشکل بیماری هلندی روبه رو 

شد.

این مسئله در کشورها بسیار مهم است و به همین دلیل 
مرزهای  از  خارج  را  درآمدها  می کنند  سعی  صندوق ها 
جغرافیایی و در دارایی و سرمایه گذاری هایی که ریسک 
صندوق ها  مدیران  چراکه  نمایند؛  هزینه  ندارد،  بالایی 
مسئولیت دارند و باید سرمایه گذاری مطمئن کنند که 
پایینی  ریسک  از  و  باشد  داشته  بازدهی  کشورها  برای 

برخوردار گردد.

سعید فتحی سارانی

علی نصیری اقدم
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هنرو ادبیات

دبیر علمی هجدهمین جشنواره شعر جوان سوره مطرح کرد:شعر 
انقلاب به نظریه پرداز نیاز دارد.

نشست خبری هجدهمین جشنواره شعر جوان سوره با حضور 
ادبی حوزه هنری،  آفرینش های  مرکز  رئیس  عرفان پور  میلاد 
محمدسعید میرزایی دبیر علمی این رویداد، علی داوودی مدیر 
دفتر شعر مرکز آفرینش های ادبی حوزه هنری، علیرضا قزوه و 

ناصر فیض در سالن صفارزاده برگزار شد.

همایش شاعران انقلاب فراخوان ندارد، ما به سراغ شاعران   
خواهیم رفت

میلاد عرفانپور در این نشست خبری گفت: شعر فارسی پاسدار 
کیان فرهنگی و هویتی ما است و امروز جوانان جلودار شعر 
هستند و این رسالت خطیر بر دوش جوانان روزگار قرار دارد، 
جوانانی که ثابت کردند نخستین حرف های حوزه شعر روزگار را 
باید از آنها شنید و جریان اصلی شعر روزگار ما را جوانان راهبری 
کردند. وی ادامه داد: در نخستین روزهای انقلاب اسلامی جوانان 
پیشرو در عرصه شعر شدند و نخستین ستارگان شعر جوان 
انقلاب اسلامی چون قیصر امین پور سیدحسن حسینی و سلمان 

هراتی درخشیدند.
رئیس مرکز آفرینش های ادبی حوزه هنری گفت: ما در زمانه 
خود اگر می خواهیم میراث دار فرهنگ ایرانی اسلامی باشیم باید 
جایگاه شعر را بشناسیم. جایگاه شعر به عنوان نقل مجالس و 
گرم کننده محافل فرهنگی نباید دیده شود چراکه این نوع نگاه 
به شعر مخرب و آسیب زا است. ما از بزرگان انقلاب اسلامی و 
فرهنگ ایرانی اسلامی آموخته ایم که شعر مهمترین هنر ایرانیان 

بوده است.
وی در ادامه به جشنواره جوان سوره و جشنواره شعر انقلاب 
به عنوان دو رویداد مرکز آفرینش های ادبی حوزه هنری که از 
۲۰ سال گذشته آغاز شده اشاره کرد و گفت: امسال جلسات 
متعددی داشتیم تا ببینیم چگونه می توانیم این رویدادها را احیا 

و برگزار کنیم که ثمره بیشتری داشته باشند.

در این جلسات به این نتیجه رسیدیم که جشنواره شعر سوره 
که تحت عنوان شعر و داستان سوره و جشنواره شعر انقلاب که 
در کنار داستان برگزار می شد را مجزا کنیم چراکه توامان برگزار 
شدن شعر و داستان باعث می شود نه حق داستان و نه حق شعر 

آنچنان که باید ادا شود.
ادامه داد: ما تغییراتی در سیاست های دو جشنواره شعر  وی 
دادیم و در جشنواره جوان سوره قرار شد برخی کارکردهای 
شعر انقلاب را به جشنواره سوره منتقل کنیم و در یک بخش 
شعرهای  مجموعه  به  سوره  جوان  شعر  هجدهمین جشنواره 
منتشر شده و منتشر نشده بپردازیم. البته بخش های دیگری هم 

به این رویداد اضافه شده که نوآورانه است.
همچنین برخی از کارکرد جشنواره شعر انقلاب به جشنواره شعر 
جوان سوره منتقل شده و جشنواره شعر انقلاب هم به همایش 

شعر انقلاب تغییر نام می دهد و با دو هدف برگزار خواهد شد.
این رویداد فراخوان نخواهد داد و ما با تشکیل هیئت علمی 
۱۰ شاعر پیشرو را انتخاب می کنیم و سراغ شاعران می رویم. 

حضور  با  انقلاب  شعر  همایش 
در  انقلاب  شعر  برتر  چهره های 
یکی از استان ها برگزار خواهد شد.

جشنواره  جوایز  درباره  عرفانپور 
کرد:  تشریح  سوره  جوان  شعر 
و  شده  منتشر  آثار  بخش  در 
منتشر نشده ۴ جایزه ۵۰ میلیون 
 ۶ پنجگانه  بخش  در  تومانی، 
در  و  تومانی  میلیون   ۲۰ جایزه 
جایزه   ۶ نقد  و  یادداشت  بخش 
۲۰ میلیون تومانی و ۱۰ میلیون 

تومانی خواهیم داشت. علاقه مندان به حضور در این رویداد تا 
۲۰ دی ماه فرصت دارند تا آثار خود را به دبیرخانه جشنواره 

ارسال کنند.
علیرضا قزوه که از میهمانان این نشست خبری بود نیز گفت: 
حوزه هنری به همت و اندیشه افرادی چون طاهره صفارزاده 
فعال شد و این بانو در به بلوغ رساندن شعر انقلاب نقش داشت. 
حوزه هنری با چنین افرادی تبدیل به پایگاهی شد که تمام 
شاعران شعر انقلاب در آن جمع شدند به طوریکه ما هر آنچه از 

سال ۱۳۶۰ آموختیم در حوزه هنری یاد گرفتیم.
وی ادامه داد: جشنواره شعر جوان سوره جزو جشنواره های موفق 
است و من امیدواریم با دبیری محمدسعید میرزایی ادای دین 
خوبی کند و استعدادهای درخشانی در شعر امروز ایران را کشف 

کند.
قزوه شعر امروز ایران را شبیه جنگ ۵۵ روزه غزه دانست و گفت: 
ادبیات در همان دهه ۶۰ کار خود را تمام کرد و شعر انقلاب در 
آن یک دهه با شاعران خوبی که داشتیم هم به بلوغ خوبی رسید 
و هم سبک ادبیات انقلاب ایجاد شد اما کسانی که باید می آمدند 
امروزه همه  انداختند و  به عقب  را  و داوری می کردند داوری 

اعتراف می کنند که ادبیات دارای سبک شده است.

سوره بار معنایی دارد  
ناصر فیض رئیس دفتر پاسداشت زبان فارسی نیز بیان کرد: 
اسامی و عناوین ظرفیت خاص خود را دارد و عنوان سوره از 
بدو تاسیس حوزه هنری عنوان دقیق و درستی بوده چون هم 

به عقبه اعتقادی اشاره دارد و هم از بار معنایی برخوردار است.
وی ادامه داد: اینکه حوزه هنری باعث و بانی پرورش استعدادها 
در کشور باشد خیلی خوب است و امروز می توان ویژگی شعر 
انقلاب را برشمرد و جهانی کرد. امیدوارم این اتفاق باعث شود 
عنوان سوره و توجه حوزه هنری به شعر متعهد و شعر جوان 

همچنان درخشان و زنده بماند.

این میراث حاصل تلاش چند نسل است  
محمدسعید میرزایی دبیر علمی هجدهمین جشنواره شعر جوان 
سوره شعر امروز را حاصل تلاش چند نسل دانست و اظهار کرد: 
شعر انقلاب کار بزرگی انجام داده که گفتمان آرمانی اجتماعی 
و معنوی انقلاب را وارد شعر کرد و شعر را برای واقعه عظیم 

انقلاب اختراع کرد.

بخش های جشنواره  
وی ادامه داد: جشنواره شعر جوان سوره در بخشهای مختلفی 
برگزار می شود که مهمترین آن بخش کتاب های منتشر شده و 
منتشر نشده است. در این بخش ما دو برگزیده در بازه سنی ۲۰ 

تا ۳۰ سال و ۳۰ تا ۴۰ سال خواهیم داشت.

همچنین در بخش پنجگانه هر شاعر ۵ شعر ارائه خواهد کرد 
که به صورت یکجا داوری می شود و تعیین کننده امتیاز شاعر 
خواهد بود. در این بخش ۶ شاعر برگزیده خواهیم داشت که در 
سه رده سنی زیر ۲۰ سال، ۲۰ تا ۳۰ سال و ۳۰ تا ۴۰ سال 

خواهند بود.
زیر ۴۰ سال  برگزیده  نقد ۶  و  یادداشت  در بخش  همچنین 
معرفی می کنیم.وی افزود: در بخش یادداشت به نقد یادداشت 
کوتاه که شامل نگرش ها درباره شعر است و تا هزار کلمه باشد را 
بررسی می کنیم و در بخش یادداشت بلند متن هایی بالای هزار 

کلمه داوری می شوند.

شعر نیاز به تئورسین و جریان سازی دارد  
دبیر علمی هجدهمین جشنواره شعر جوان سوره با تاکید بر 
اینکه شعر انقلاب برای آینده نیاز به تئوریسین و صاحب نظر 
نگاه  بیان کرد:  ارائه کند  از یک جریان  نگاه جدیدی  تا  دارد 
و حتی  وشعر  قالب  محتوا، ساخت،  در حوزه  می تواند  جدید 
آسیب شناسی شعر باشد چراکه نقد بازآفرینی است و یادداشت 
می تواند درباره یک شعر باشد. در این حوزه آنچه مهم است 
متنیت اثر است که یک مفهوم روشن و ایده روشن را درباره شعر 

امروز به ما ارائه کند.
از نسل های مختلف  رویداد  این  داوران  اینکه  به  اشاره  با  وی 
خواهند بود گفت: بررسی آثار توسط افرادی که دستی به نقد 
دارند و در قالب های مختلف شعر شاخص هستند و منتقدانی 
که در مطبوعات فعالیت دارند و از حوزه دانشگاه هستند، انجام 

خواهد شد.
نقد  این است که گسست میان  امروز  از معضلات شعر  یکی 
دانشگاهی و ژورنالیستی وجود دارد و اتفاقات شعر امروز در بستر 
انقلاب بعد یک یا دو دهه وارد نقد آکادمیک می شود و در بخش 
یاداداشت و نظر تلاش شده تا آغازی ایجاد شود و تعامل میان 

شعر و نقد و شعر انقلاب و دانشگاه به روزتر شود.

مصطفی قاسمیان روزنامه نگار سینمایی در مصاحبه تلفنی 
با برنامه سینما زاویه رادیو گفت وگو پیرامون موضوع سریال 
بازنده گفت: فیلم نامه سریال بازنده را پسندیدم منطق داستان 

استحکام مناسبی دارد.
مخاطب  برای  داستان  متفاوت  شخصیت های  افزود:  وی 
جذاب بوده اند چرا که نقاط تمایز مشخصی با هم دارند که از 
دل اینها معمایی برای مخاطب به وجود آمده و بر جذابیت 

افزوده است.
همان  یا  اصلی  شخصیت  مورد  در  کرد:  تصریح  قاسمیان 
کارآگاه شابلونی قرار داده شده و در همه آثار شاهد شخصیت 
تکراری هستیم. ازاین جهت البته نمی توان زیاد اعتراض کرد 

چرا که هدف اصلی جذب مخاطب بوده است.
روزنامه نگار سینمایی در ادامه و در مصاحبه با رادیو گفت وگو 
اظهار کرد: فیلم ساز سریال بازنده قصد داشته به مولفه های 
ژانر پلیسی پایبند باشد. خلاقیت لازمه ساخت اثر خوب است 
و ازاین جهت نمره مثبت نمی گیرد. بزرگ ترین ایراد سریال 
همین است که اتفاقات در ایران رخ می دهد؛ اما سریالی که ما 
می بینیم ایرانی نیست. در موسیقی، تیتراژ و شخصیت ها هیچ 
ارتباطی با کشورمان نمی بینیم. همه کارآگاه ها لباس شخصی 
دارند و تنها یک نفر در پس زمینه ظواهر و لباس پلیسی دارد. 

ما پلیس های غیرایرانی را در آثار دیگر نیز دیده ایم.
فیلم سازان  دیگر  و  بازنده  سریال  فیلم ساز  گفت:  قاسمیان 
جوان هستند با فیلم های هالیوود بزرگ شده اند و آثارشان 
ناخودآگاه و خودآگاه شبیه آنها شده است. ذائقه مخاطب نیز 
سازنده را به این سمت کشانده است. خارجی گونه بودن در 
موسیقی و شخصیت ها برای مخاطب جذاب است و سازنده ها 

نیز برای جذب مخاطب به این سمت حرکت می کنند.
روزنامه نگار سینمایی در ادامه و در مصاحبه با رادیو گفت وگو 
مطرح کرد: سریال بازنده هویت ندارد و این یک اشکال است. 
ما به آثار ژانر نیاز داریم؛ اما نه فقط در نمایش خانگی بلکه 
در سینما نیز باید شاهد این آثار باشیم. مخاطب عام بیشتر 
با محصولات ژنریک ارتباط برقرار کرده و دنبال می کند و در 

زمینه سینما نیز می توانیم به ژانر برسیم.

 سریال بازنده از لحاظ خلاقیت 
نمره مثبتی نمی گیرد

این میراث حاصل تلاش چند نسل است

جو بایدن رئیس جمهور آمریکا، با نسخه ای از کتابی که رژیم 
صهیونیستی را یک قدرت استعمارگر در برابر مقاومت فلسطین 

توصیف می کند، در انظار عمومی ظاهر شد. 
بایدن در حالی که نسخه ای از کتاب »جنگ صد ساله علیه 
فلسطین: »تاریخچه استعمار شهرک نشینان و مقاومت« نوشته 
را در دست  بازنشسته دانشگاه کلمبیا  استاد  رشید خالدی، 

داشت، از یک فروشگاه خارج شد. 
این کتاب استدلال می کند که تاریخ مدرن فلسطین را می توان 
با این عبارات به بهترین شکل درک کرد: به عنوان یک جنگ 
استعماری که توسط احزاب مختلف علیه جمعیت بومی به راه 
انداخته شد تا آنها را وادار کند که سرزمین خود را برخلاف 

میل خود به مردم دیگری واگذار کنند.
مشخص نیست که آیا بایدن این کتاب را خریده یا به او هدیه 

داده شده است.

 سریال بازنده تكرار پوست شیر است

محمدحسین گودرزی، منتقد سینما در مصاحبه حضوری با 
برنامه سینما زاویه رادیو گفت وگو پیرامون موضوع سریال بازنده 
گفت: رشد اخیر سریال ها و آثار نمایش خانگی در ژانر پلیسی 
جنایی با سریال حرفه ای در نماوا به کارگردانی آقای تقی زاده 

آغاز شد و نقطه عطف آن نیز پوست شیر است.
وی افزود: هر سینمایی که ذره ای موفق می شود و هیاهویی 
پیرامون آن در جامعه به وجود می آید تا سال ها پس لرزه های آن 
را خواهیم داشت و الان شاهد پس لرزه های پوست شیر هستیم. 
در حال حاضر نیز در فصلی هستیم که سریال پلیسی معمایی 
باب شده و سریال بازنده نیز وجه اشتراک زیادی در شیوه بصری 

و لحن با دیگر سریال ها دارد.

 گودرزی تصریح کرد: ما از نظر کیفی رشدی در این سریال ها 
در ژانر پلیسی جنایی نمی بینیم و فقط شاهد هجوم استقبال 
برای ساختن چنین سریال هایی هستیم آن هم به دلیل اینکه 

نمونه مشابه آن موفق شده است.

منتقد سینما در ادامه و در مصاحبه با رادیو گفت وگو اظهار کرد: 
در سریال بازنده عوامل و عناصری که ژانر پلیسی باید داشته 
باشد در سطح عمومی و کلان ماجرا پیاده سازی شده است؛ اما 
تکرار پوست شیر است. فیلم نامه نویسی در جزئیات آغاز می شود 

که ما این موضوع را نمی بینیم.
دارد  خوبی  سروشکل  بازنده  سریال  اینکه  بیان  با  گودرزی 
عمومی  به صورت  عامل  دوازده  ده  فیلم نامه  در  کرد:  مطرح 
رعایت شده است؛ اما جایی که جزئیات باید متفاوت باشند تا 
به عنوان خلاقیت اثر در نظر گرفته شوند اثری نمی بینیم. راجع 
به کارآگاه و شخصیت های فرعی چیزی به غیراز پوسته عمومی 

کار نمی بینیم.
کارآگاه  قبلی  پرونده  ها  سریال  بقیه  مانند  افزود:  وی 
شکست خورده و خود او هم زاد پنداری دارد چرا که فرزند خود 
را ازدست داده است. قواعد عمومی ژانر پلیسی پیاده سازی شده 
است؛ اما این نوع فیلم نامه نویسی ماندگار و درخشان نیست و 
امتیاز بالایی نمی گیرد. سریال بازنده یک پوسته معمایی بیشتر 

ندارد.

 گودرزی گفت: در کل با گروهی مواجه هستیم که توانایی فنی 
بسیار خوبی دارند هیچ پلان ضعیفی از لحاظ تصویری در این 
سریال نمی بینیم. از لحاظ فنی با گروه کاربلدی روبرو هستیم. 
در این چالش عوامل گروه بازنده موفق هستند چرا که کار 

سروشکل خود را دارد .

 منتقد سینما افزود: ما از کارآگاه هیچ اطلاعی نداریم و در 
میانه داستان فقط یک خط معما داریم و آن هم یافتن قاتل 
بچه است. مخاطب در لحظاتی از داستان در دانستن از کارآگاه 
پیشی می گیرد؛ اما این نباید فرمول کار شده و در مورد کارآگاه 

اصلی نباید این شیوه دنبال شود.

گودرزی گفت: به صورت کلی سریال بازنده دونیمه دارد نیمه 
اول نیمه تک لوکیشنی یا لوکیشن محدود است و عموماً در 
بین ساختمان شخصیت اصلی و همسایه در رفت وآمد هستیم. 

در نیمه دوم سریال، پلیس بازی ماجرا به خیابان کشیده می شود 
و نیمه سرحال تری است.

کارآگاه  برای  پیشروی  هیچ  اول  قسمت  چند  در  افزود:  وی 
نمی بینیم. شاهد وقت کشی و فرصت سوزی در قسمت های اول 

سریال بازنده هستیم. ابتدای هر قسمت شخصیت گذشته ای از 
خود تعریف می کند؛ اما فرصت سوزی بزرگی اتفاق افتاده و اگر 
همه این جملات را کنار بگذاریم اطلاعاتی برای شناخت باقی 
نمی ماند. با دیالوگ هایی روبرو هستیم که هیچ معنایی ندارند 

فیلم سرشار از جملاتی است که کنار هم عمقی ندارند.

محمدحسین گودرزی
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بازی های رایانه ای ابزاری برای جنگ شناختی
محمود عبدالهی - رویا صدیقی

فرهنگ ارتباط صحیح در 
فضای مجازی وجود ندارد

 دکتر سید مرتضی موسویان رئیس هیئت مدیره انجمن 
سواد رسانه ای ایران و عضو هیئت علمی دانشگاه در ارتباط 
تلفنی با برنامه »گفتگوی اجتماعی« رادیو گفت وگو در 
داشت:  اظهار  مجازی  فضای  در  ازدواج  خطرات  مورد 
فضای مجازی یک زیست بومی است که در آینده مجبور 
به زندگی در آن هستیم و به صورت الحاق شده در این 

فضا تعریف خواهیم شد.

 آشنایی پیش از ازدواج امر پسندیده ای است و باتوجه به 
اجازه فرهنگ و شرع نسبت به این موضوع، امری حیاتی 

به نظر می رسد.
وی به بیان کارکرد مثبت فضای مجازی در این حوزه 
پرداخت و تشریح کرد: فضای مجازی هزینه ارتباط را 
کاهش داده و افراد مجبور نیستند در یک جای مشخص 
قرار بگذارند. اما در آینده جامعه شبکه ای بی هویتی را 
نمی پذیرد درحالی که امروز هنوز به آن نقطه نرسیده ایم 
و ناپیدایی و میل به ارائه صورتی زیبا و مشخصات ویژه از 

خود از جمله مواردی است که وجود دارد.

 افراد در پروفایل های خود برای جذب دیگران از واقعیت 
عبور کرده و به مرزهای تخیل و آن چیزی که دوست 
بیشتر  جذب  برای  اینها  همه  می شوند.  نزدیک  دارند 
دنبال کننده مناسب است؛ اما برای ۲ نفر که می خواهند 
یک زندگی را آغاز کنند باید اطلاعات دقیقی از یکدیگر 

داشته باشند و هم کفو باشند.

زن ها  اسلام  نظر  از  کرد:  اضافه  همچنین  موسویان   
موجوداتی هستند که در ابتدا عشق و سپس عاشق را 

دوست دارند.

 فضای مجازی امکانی را برای گفتگوکردن فراهم می کند؛ 
اما باید بدانیم در همین فضا چه سؤالاتی مطرح شده 
و پاسخ ها نیز چگونه اعتبارسنجی شود تا بتوان فضای 
ارتباطی حقیقی را کنار گذاشت و با هزینه کمتر در این 
فضای ارتباط برقرار کرد. برای این موضوع باید مهارت های 

ارتباطی در فضای مجازی را ارتقا داد.

 رئیس هیئت مدیره انجمن سواد رسانه ای ایران در رادیو 
گفت وگو با بیان اینکه فضای مجازی هنوز به بلوغ نرسیده 
و تکامل پیدا نکرده خاطرنشان کرد: آسیب های ارتباط در 

این فضا بسیار بیشتر از فضای حقیقی است.

 باید بدانیم در سؤالاتی که از طرف مقابل پرسیده می شود 
را  ابتدا صداقت  از  فرد  اگر  دنبال می شود.  اهدافی  چه 
پیشه نکند، افرادی پیدا می شوند که از بهانه ازدواج برای 

توراندازی استفاده می کنند.

 بر اساس آماری که در ایران وجود دارد از هر ۵ ارتباطی 
که تنها در فضای مجازی شکل گرفته، ۴ مورد منجر به 
جدایی شده و این نشان می دهد هنوز فرهنگ ارتباط 
صحیح در فضای مجازی وجود ندارد. البته این موضوع در 
آمریکا نیز دیده می شود و نشان می دهد حتی در آنجا نیز 
که زودتر از ما وارد این فضا شده اند ۳۳ درصد شکست 

وجود دارد.

حبیبی - اسلامی - ظهروند

حكمرانی دوگانه در فضای مجازی

 مهندس حبیبی مدیرعامل سازمان مردم نهاد فضای مجازی 
پاک در گفتگوی زنده تلفنی با برنامه »صبح و گفت وگو« رادیو 
فیلترشکن روی ۸۰ درصد  تأیید خبر نصب  گفت وگو ضمن 
گوشی های مردم اظهار داشت: برداشتن فیلترینگ با این بهانه 
نشان می دهد درگیر دوگانه ای هستیم و ازیک طرف مردم نیاز 
به سرویس های باکیفیت دارند و از طرفی نیز اگر حق حاکمیت 
ملی کشور به رسمیت شناخته نشود، عملًا نظر مردم در سطح 

بین المللی در فضای مجازی مورد اهمیت واقع نمی شود.
که  باشد  دسترس  در  خوب  سکوهای  باید  کرد:  تصریح  وی 
پاسخگو به حاکمیت کشورها بود و آن را به رسمیت بشناسند. 
موارد مختلفی برای پاسخگوکردن سکوها وجود دارد. در یک 
برهه ای مذاکراتی با تلگرام صورت گرفت؛ اما پاسخگویی را قطع 
کردند؛ لذا تنها با تعامل نمی توان به سمت این ابزارها پیش رفت.

یکی دیگر از ابزارها قوانین بین المللی است. قوانین سرزمین 
کشورها باید به رسمیت شناخته شوند. راهکار بعدی نیز فیلترینگ 
است و از ابزارهایی است که می توان برای سیاست گذاری از آن 
استفاده کرد. البته هدف اصلی فیلترینگ نیست و باید در عین 
مذاکره با سکوهای مشترک آنها را پاسخگو کرد و در غیر این 
صورت با آنها مقابله کرد و از سکوهای بومی باکیفیت استفاده 

کرد.

نصب  عامل  را  مناسب  نبود سخت گیری  همچنین  حبیبی   
فیلترشکن روی ۸۰ درصد گوشی ها دانست و اذعان کرد: تلگرام 
طلایی یک تجاوز آشکار به حق حاکمیت سرزمینی ما و تجاوز 

به حق انتخاب مردم بود.

مدیرعامل سازمان مردم نهاد فضای مجازی پاک یادآور شد: قبل 
از فیلترینگ ترافیک خارجی کشور ۸۰ به ۲۰ بوده که پس از 
فیلترینگ ۵۵ به ۴۵ شده و نشان می دهد فیلترینگ مؤثر بوده 

است.
فیلترینگ یکی ابزارهای حاکمیت است. اگر ۱۰ سال گذشته 
سرویس ها به درستی انجام شده بود امروز مشکل ایجاد نمی شد. 
اگر کسی در کشور دغدغه مبارزه با فیلترشکن فروش ها دارد با 

یک خط قانون قابل حل است.
وی همچنین با اشاره به اینکه در نظرسنجی متا ۲ درصد مردم 
درخواست رفع فیلتر توسط رئیس جمهور را داشتند اضافه کرد: 
می توان برای کسانی که از فیلترشکن فروشی درآمد دارند ۱۰ 

برابر جریمه در نظر گرفت.
 

مجازی  فضای  و  رسانه  کارشناس  اسلامی  ادامه  در 
بیان کرد: تقریباً ۴۹ میلیون کاربر ایرانی تلگرام و ۴۴ 
میلیون کاربر ایرانی اینستاگرام وجود دارد و ۹ میلیون 

نفر از این دو برنامه کسب درآمد می کنند.
به  کشور  در  وی پی ان ها  سالانه  مالی  گردش  حجم 
تمام  درحالی که  است.  رسیده  همت   ۲۰ از  بیش 
سرمایه گذاری خطرپذیری که روی حوزه استارتاپ ها 
کل  است.  همت  شده، ۳  سال ۱۴۰۲  در  کشور  در 
نیز  به یک همت  در سال ۱۴۰۳،  بودجه سرخابی ها 

نمی رسد.
وی افزود: این آمار و ارقام نشان دهنده جایگاه وی پی ان ها در 
گیرد، جمعیت  اقدامی که صورت  هر  با  است.  اقتصاد کشور 
قابل توجهی در این برنامه ها حضور دارند و حدود ۹۷ درصد 
جمعیت سنین ۱۵ تا ۱۷ سال کشور به وی پی ان دسترسی 

دارند که تبعات اجتماعی بسیاری دارد.

 این کارشناس رسانه در مصاحبه با رادیو گفت وگو خاطرنشان 
کرد: زمانی که حق آزادی زندگی افراد سلب شود، خودبه خود 
این اتفاقات رخ می دهد. اگر به منزلت خانواده اهمیت داده شود 
بسیاری از مسائل امر به معروفی و نهی از منکری به آنجا واگذار 

می شود.

 حضور دولت در تمام مسائل موجب شده مشکلات بسیاری   
ایجاد شود.

 اسلامی اولین اقدام در سیاست گذاری را بررسی واقعیات دانست 
و گفت: اگر واقعیات در نظر گرفته نشود، تا انتهای مسیر اشتباه 
خواهد بود. آمار و ارقام نشان دهنده همه چیز است. ارجاع به 
آرای مردم شاید در تعیین مکانیزم مؤثر باشد؛ اما در تعیین 

مسئله پایان خوشی نخواهد داشت.

درنظرگرفتن  بر  تأکید  مجازی ضمن  فضای  کارشناس  این   
آزادی های فردی اشخاص طبق اصول دینی و عقلی ادامه داد: 
گردش مالی ۲۰ همت نشان دهنده تصمیم گیران قبلی خواهد 

بود.

سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  عضو  ظهره وند  همچنین   

خارجی مجلس اظهار داشت: باید در نظر گرفت که آیا فیلترینگ 
کمک کننده است یا مدل را از کار می اندازد؟ حکمرانی جای 

آزمون وخطا نیست.

 سؤال اینجاست مسئولان فیلترشکن ها برای خدا کار می کنند 
یا تبدیل به یک شبکه شده اند؟ حدود ۵۰ هزار میلیارد تومان 
از فیلترشکن ها درآمد دارند و گویا برخی از آقازاده ها نیز در این 

میان هستند.
 وی افزود: فیلترینگ جوابگو نیست و با به جای هزینه هایی که 
برای این آشفته بازار صورت گرفته، اینترنت ملی راه اندازی می شد. 
باید این فرهنگ را شکل داد که جوانان بدانند در اینترنت دنبال 
چه چیزی هستند و ممکن است در هنگام وب گردی گرفتار 
شوند. دشمنان نیز از این فرصت برای آسیب رساندن استفاده 

می کنند.

 باید به سمتی رفت تا از دانشی که از اینترنت حاصل می شود   
مشکلات را حل کرد.

با افزایش آگاهی   به گفته ظهره وند برخی نگران آن اند که 
مردم، موقعیتشان نابود شود. باید در اداره ساختار تحول ایجاد 
می شد. برخی تصور می کنند با حفظ موقعیت موجود، موقعیت 
آنها نیز حفظ می شود. باید تحول ایجاد کرد و از برخورد سلبی 

جلوگیری کرد.
 متأسفانه نگاه کاسب کارانه بر این فضا حاکم شده و در این میان 
مردم و فرزندان قربانی می شوند. باید روش اداره کشور را تغییر 

داد تا فرصت های ملی کشور از دست نرود.

سیدمزتضی موسویان

حجت الاسلام والمسلمین محمود عبدالهی، عضو هیئت مؤسس 
»گفتگوی  برنامه  در  با حضور  رایانه ای  بازی های  دانش  مرکز 
بیان  میدان جنگ شناختی  بازی،  دنیای  با موضوع  فرهنگی« 
داشت: متأسفانه به دلیل اینکه در کشور ما قضاوت اولیه جامعه 
نسبت به بازی های رایانه ای ضد هنجارانه است از این ابزار برای 

مقابله برابر دشمن استفاده نمی شود.
وی افزود: به دلیل همین نگاه و قضاوت به تولید و توزیع بازی های 
رایانه ای توجهی نشده و در دهه اخیر مهاجرت بازی سازان بسیار 
زیاد بوده که این درد و ضربه بدی برای عرصه بازی کشور است.

عبدالهی تصریح کرد: یکی از دلایلی که باعث حاکم شدن این 
نگاه و قضاوت در مورد بازی های رایانه ای شد و بازی های رایانه ای 
ضد هنجار معرفی کرد جامعه روحانیت و حوزه علمیه بود که 

بازی های رایانه ای را صرفاً لهوولعب معرفی کردند.
سواد  و  رسانه ای  سواد  آموزش  فضای  در  داشت:  اظهار  وی 
رایانه ای و فضاهای امنیتی نیز این تلقی به جامعه منتقل شد و 
در جریان زن زندگی و آزادی هم این قضاوت شد که بازی های 
رایانه ای نوجوانان را به خیابان آورد که این نگاه ها از طرف هر 
کدام از نهاد و مسئولین و افراد اشتباه بوده و باعث نگاه منفی 

جامعه شده است.

عضو هیئت مؤسس مرکز دانش بازی های رایانه ای ادامه داد: تا 
زمانی که این رویه ها و این قضاوت در مورد بازی های رایانه ای 
رقم  رایانه ای  بازی های  حوزه  در  درستی  اتفاق  نشود  اصلاح 

نمی خورد.
وی با اشاره به اینکه طبق آمار سال ۱۴۰۰، در کشور ما ۳۴ 
دقیقه مصرف  روزی ۹۳  که  دارد  نفر »گیمر« وجود  میلیون 
میانگین بازی های رایانه ای دارند که سالانه حدود ۱۹ میلیارد و 
۲۳۵ میلیون و ۵۰۰ هزار ساعت مصرف فرهنگی بازی در کشور 
است که قابل مقایسه با هیچ صنعتی نیست و متأسفانه به این 

ظرفیت ها بها داده نمی شود.

بازی های  داشت:  اذعان  عبدالهی 
رایانه ای در دنیا صنعت پیشرانی 
بوده و گردش مالی بسیار بالایی 
دارند ولی متأسفانه علی رغم این 
ما  بالا در کشور  اقتصادی  قدرت 
گدایی  رایانه ای  بازی های  حوزه 

می کند.
وی با تأکید بر اینکه مسئولین در 
سال های مسئولیت خود در عرصه 
بد  عرصه  این  به  رایانه  بازی های 
بازی سازان  و موجود کوچ  کردند 
و تولیدکنندگان بازی های رایانه ای 
شدند بیان داشت: امروز تخصیص 
عرصه  به  بودجه  چندبرابری 
بازی های رایانه ای اتفاقی است که 

می تواند این عرصه را جلو ببرد.

عبدالهی در بیان راهکارهای ایجابی بر ضرورت تغییر نگاه و ایجاد 
نگاه مثبت به حوزه بازی های رایانه ای تأکید کرد و بیان داشت: 
برای افزایش آگاهی خانواده ها روزی ۳۰ دقیقه همبازی کودکان 
خود شوند و خیرین جامعه نیز در عرصه بازی های رایانه ای کار 

خیر انجام دهند.

بازی های رایانه ای بهترین میدان جنگ شناختی  
کارشناس  و  محتوایی  حوزه  پژوهشگر  صدیقی،  رؤیا  دکتر 
ارشد مدیریت رسانه ای نیز در این برنامه با بیان اینکه هدف 
جنگ شناختی هدف جنگ سخت است ولی روش آن فرق دارد 
و مشروعیت زدایی، اعتبار و اعتمادزدایی، ناکارآمدی و سیاه نمایی 
هدف این جنگ است بیان داشت: بازی های رایانه ای به عنوان 

هنر صنعت رسانه بهترین میدان جنگ شناختی هستند.
وی افزود: متأسفانه در سال های اخیر باوجود قصه های خوب 
ایرانی و بازی سازان موفق نتوانسته ایم از ابزار بازی های رایانه ای 

استفاده مناسبی را داشته باشیم.

صدیقی تصریح کرد: در حوزه های نوین مسئله ای که جامعه ما با 
آن مواجه بوده این است که فناوری وارد می شود و بعد از ورود 

فناوری فرهنگ آن وارد و ایجاد می شود.
وی بر ضرورت آگاهی بیشتر والدین و جلوتر بودن والدین از 
فرزندان تأکید کرد و بیان داشت: ضروری است که خانواده ها 
یک قدم از کودکان خود جلوتر باشند و روند های نوظهور جهان 

را رصد کنند تا نسل بعدی واکسینه باشد.

پژوهشگر حوزه محتوایی و کارشناس ارشد مدیریت رسانه ای 
زمینه  در  نخبگان  باوجود  ما  کشور  در  متأسفانه  داد:  ادامه 
بازی های رایانه ای ضعف وجود دارد و استفاده درستی از نخبگان 

در نهاد های حاکمیتی نمی شود.
وی گفت: کشور ما از نظر امکانات و استعداد غنی و کافی است و 
بایستی همتی ایجاد شود تا از بازی های رایانه ای در جامعه برای 

آموزش، درمان و سرگرمی استفاده شود.
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برای    دشمن  ابزار  رایانه ای  بازی های 
جنگ شناختی نیستند بلکه بازی های رایانه ای ابزار 
جنگ شناختی هستند که دشمن از آن استفاده 
می کند و ما هم می توانیم از این ابزار استفاده کنیم.

درک نادرست مسئولان از سرمایه گذاری در ورزش
موفقیت اتفاقی نیست، اما تداوم آن نیازمند حمایت، برنامه ریزی و 
مهم تر از همه سرمایه گذاری است، خصوصاً که هزینه های ورزش 
قهرمانی و حرفه ای به شکلی روزافزون بالا می رود، اما گلایه های گاه 
و بیگاه ورزشکاران و قهرمانان رشته های مختلف مؤید آن است که 
سرمایه گذاری در ورزش برای ادامه موفقیت های رقم خورده چندان 
مورد توجه قرار نمی گیرد که اگر می گرفت، قهرمانان و مدال آوران 
ناچار نبودند مدام به بالارفتن هزینه های ورزش قهرمانی و حرفه ای 
اشاره کنند. سرمایه گذاری در ورزش، اما متفاوت است. گاه باید 
روی بازیکنان رده های پایه سرمایه گذاری کرد برای آینده روشن 
ورزش و گاه باید روی شگفتی ساز هایی سرمایه گذاری کرد که با 
نمایش توانمندی های خود، ثابت کردند ارزش توجه، حمایت و 
سرمایه گذاری را دارند و گاه باید برای تداوم موفقیت ها و مدال آوری ها 
روی قهرمانان و عنوان دار های ورزش کشور سرمایه گذاری کرد تا 
موفقیت هایشان به تاریخ نپیوندد. اما آیا مسئولانی که هنوز در 
سرمایه گذاری روی قهرمانان لنگ می زنند به درک لازم از انواع 

سرمایه گذاری های مختلف در ورزش ایران رسیده اند؟
این روز ها موفقیت های کسب شده توسط بنیامین فرجی، نابغه 
۱۴ ساله تنیس روی میز ایران یا تاریخ سازی سام واژیر، شیروجه روی 
تیم ملی ایران که بعد از کسب دو مدال آسیایی در رقابت های 
جهانی هم خوش درخشید، حال ورزش کشور را خوش و این 
امیدواری را ایجاد کرده که در آینده قرار است شاهد موفقیت های 
کنار  است در  کافی  اما  باشیم،  ورزشکاران  این  از  توجهی  قابل 
اخبار منتشر شده از موفقیت امثال فرجی ها و واژیرها، گلایه ها و 
هشدار های امیرحسین علیپور، قهرمان پارالمپیک پاریس در رشته 
پرتاب وزنه در خصوص افزایش هزینه ها را نیز از نظر بگذرانیم 
تا دریابیم موفقیت های رقم خورده توسط ملی پوشان شیرجه و 
تنیس روی میز تداوم نخواهد داشت اگر از همین امروز روی آنها 
براساس توانمندی هایی که از خود بروز دادند، سرمایه گذاری نشود. 
کار نیکو کردن از پر کردن است، خصوصاً در ورزش. این همان 
چیزی است که اکثر ورزشکاران ایران بدان اشاره دارند. در واقع 

فراهم شدن شرایط و امکانات و حضور در مسابقات متعدد بدون 
در نظر گرفتن هزینه هاست که می تواند مسیر امثال فرجی و واژیر 
را برای کسب موفقیت های بیشتر و بهتر هموار کند. در غیر این 
صورت شگفتی سازی ها و تاریخ سازی های آنها خیلی زود به تاریخ 
خواهد پیوست، چرا که دنیا در حال پیشرفت است و ورزش نیز 
از این قاعده مستثنا نمانده، به همین دلیل روی هیچ موفقیتی 
نمی توان برای همیشه حساب کرد، خصوصاً اگر برای تکرار مجدد 

آن برنامه ای نریزیم و سرمایه گذاری نشود. 
تردیدی نیست وظیفه ورزشکاران تمرین و تلاش است، اما ورزش 
دنیا دیگر با تکیه بر تلاش و تمرین پیش نمی رود و تکنولوژی حرف 
اساسی را در آن می زند، به همین دلیل نمی توان در باد موفقیت های 
رقم خورده خوابید و باید درست بعد از کسب هر موفقیت برای تکرار 
آن برنامه ریزی کرد، آن هم به شکلی اصولی، چراکه رقبا و دیگر 
حریفان نیز دقیقاً همین کار را می کنند؛ آنالیز ورزشکاران موفق و 

برنامه ریزی برای کنار زدن آنها از سد راه. 
درست مثل امروز که شاهد درخشش نفراتی، چون فرجی هستیم. 
ورزشکار کم سن و سالی که به واسطه توانایی های فردی شگفتی ساز 
شده و چشم دنیا را به خود خیره کرده، اما نه تنها توانایی های 
فردی او که توانمندی ها و استعداد های فردی هیچ ورزشکاری 
نمی تواند برای همیشه سدی مقابل حریفان باشد. لازم و واجب 
است برای تداوم بخشیدن به موفقیت های کسب شده توسط آنها 
توانایی هایشان را بیشتر و بیشتر کرد و این کار محقق نخواهد شد 
جز با برنامه ای حساب شده، اصولی و سرمایه گذاری. البته شرکت 
در مسابقات متعدد و مختلف نیز جزئی از آن است، اما شرایط 
حاکم بر ورزش کشور و نگاهی گذرا به گله های متعدد ورزشکاران 
و قهرمانان ثابت می کند آقایان تصمیم گیرنده و مسئولان هنوز به 
درک درستی از اهمیت و لزوم سرمایه گذاری در ورزش نرسیده اند، 
مسئله ای که می تواند با وجود استعداد های فراوان تأثیر نامطلوبی در 

آینده ورزش کشور داشته باشد.

برگزاری    از  خبر   VAR تکنولوژی  کارگروه  دبیر 
از  استفاده  با  برتر  لیگ  یازدهم  هفته  بازی های  تمام 

تکنولوژی داور ویدئویی داد.
محسن حکیم دبیر کارگروه سیستم داور ویدئویی   

گرفته  صورت  مساعدت های  با  خوشبختانه  گفت: 
توانستیم تعداد کافی دستگاه های VAR برای استفاده 
از این سیستم در تمام بازی های هفته یازدهم لیگ برتر 

داشته باشیم.
او افزود: چنین اتفاقی جای تبریک به تمام اهالی   

فوتبال دارد که چتر تکنولوژی VAR روی سر تمام 
بازی های باشگاهی است. امیدوار هستیم باشگاه ها تمام 
همکاری های لازم برای نصب و راه اندازی دستگاه ها را 
داشته باشند تا بتوانیم از این مهم استفاده داشته باشیم.

8 بازی هفته یازدهم لیگ برتر 
VAR زیر چتر

نمایندگان ایران در دوره مدیریت 
توسعه هاکی روی یخ جوانان

حضور نمایندگان ایران در دوره مدیریت توسعه هاکی   
روی یخ جوانان در تایلند

دوره مدیریت توسعه هاکی روی یخ جوانان با حضور   
نمایندگان ایران در شهر بانکوک تایلند به مدت یک هفته 

برگزار شد.
این دوره که به مدت دو سال از سوی کمیته توسعه   

آسیای فدراسیون جهانی هاکی روی یخ برای کشورهای 
آسیایی برگزار می شود قوی ترین دوره ای است که تا کنون 

برگزار شده است.  
فاز نخست این دوره با حضور فرزاد هوشیدری، آرمان   

بحری و محمد امین کره ای به نمایندگی از ایران و با حضور 
نمایندگانی از کشورهای ایران، عمان، بحرین، قطر، امارات، 
و  ازبکستان، کویت  قرفیزستان،  اندونزی،  مالزی،  تایلند، 

سنگاپور برگزار شد.

دنیا حیدری

داشته،  توجهی  قابل  تغییرات  رسانه ملی  در  تبلیغات  شمایل  و  شکل  روز ها  این 
به خصوص در برنامه های ورزشی! 

دیدن تبلیغات در صداوسیما اتفاق عجیبی نیست تلویزیون به واسطه پخش تبلیغات 
برنامه های ورزشی شاهد آن  امروز در برخی  اما آنچه  متعدد درآمدزایی می کند، 
تبلیغات است که اصلًا خوشایند و زیبنده رسانه ملی  از  هستیم، شکل متفاوتی 

نیست!
نتایج پرسپولیس چنگی به دل می زند و نه بازی های  درست در روز هایی که نه 
از مربیان و  برنامه های ورزشی چنان تعریف و تمجید هایی  استقلال، گزارشگران 
برخی بازیکنان خارجی این دو تیم می کنند که بی شک پدر و مادر آنها نیز تاکنون 

این چنین با اغراق آنها را نستوده اند!
صدالبته که این تمجید ها تنها شامل حال بازیکنان و مربیان خارجی نمی شود و 
برخی بازیکنان داخلی نیز در فهرست این مجریان و گزارشگران جای دارند، اما 
عمدتاً نظر مثبت آقایان برای تعریف و تمجید های اغراق آمیز و تعجب برانگیز نفرات 
خارجی تیم ها هستند، نفراتی، چون موسیمانه که تازه چند هفته ای است که سکان 
هدایت استقلال را دست گرفته و اتفاقاً هنوز هم هیچ عملکرد قابل توجهی از خود 
به نمایش نگذاشته است که بتوان دلیلی برای این همه تحسین او در رسانه ملی 
پیدا کرد! صدالبته که مرد سیه چرده نیمکت استقلال زمان زیادی نیست که روی 
نیمکت این تیم نشسته و هنوز زمان لازم دارد برای شناخت شاگردانش و عملی 
کردن تفکراتی که در سر دارد. با وجود این مجریان تلویزیونی و گزارشگران چنان 
به ستایش آنها می پردازند که بی شک خودشان نیز چنین انتظاری ندارند! اما شاید 
برخی مجریان و گزارشگران چیزی در این افراد می بینند که حتی خود آنها نیز 

متوجه آن نشده اند!

تعریف و تمجید های اغراق آمیز و تعجب برانگیز، اما صرفاً تنها شامل حال سرمربی 
آفریقایی استقلال نمی شود و ژوائو، مهاجم پرتغالی پرسپولیس را هم دربر می گیرد. 
مهاجمی که در طول ۹ بازی لیگ برتر، یک بازی جام حذفی و پنج بازی لیگ نخبگان 
آسیا تنها یک گل، آن هم در رقابت های حذفی کشور و برابر مس سونگون به ثمر 
رسانده، اما چنان برخی گزارشگران او را ستایش می کنند که گویا در همین ابتدای 
فصل آقای گلی اش در لیگ مسجل شده است. حال آنکه عملکرد این مهاجم به 
قدری ضعیف بوده که نه فقط یک گل به ثمر رسانده که در هر بازی موقعیت های 
متعددی را از دست می دهد و ضعف گلزنی او در بسیاری از بازی ها سرخپوشان را به 
چالش کشیده، اما شاید آقایان در این بازیکن هم توانایی هایی را دیده اند که دیگران 
قادر به دیدن آنها نیستند. اما بی شک اگر او اندک توانایی داشت باید حداقل در این 
۱۵ بازی، پنج گل به ثمر می رساند، حال آنکه آمار عملکرد این بازیکن به خوبی 

نشان می دهد که آیا شایستگی این تعریف و تمجید ها را دارد یا نه!
البته تعداد بازیکنان و مربیانی که این روز ها برخلاف عملکردی که از خود به نمایش 
می گذارند مورد تعریف و تمجید قرار می گیرند، کم نیست. بازیکنانی که گاهی حتی 
دقیقه ای در طول فصل به میدان نرفتند یا اگر رفتند آنقدر حضورشان کوتاه و بدون 
ثمر بوده که با نیمکت یا سکونشینی تفاوتی نداشته، اما هیچ یک از این موارد دلیل 
نمی شود تا مجریان و گزارشگران بار ها و بار ها در طول بازی دست به ستایش آنها 
نزنند. اما آیا این نوع تعریف و تمجید ها در صداوسیما و رسانه ملی درست است، 
عملکرد  افراد کوچک ترین  این  که  نیست  توضیح  به  در شرایطی که لازم  آن هم 
قابل دفاعی ندارند! ولی مسئله زمانی تأسفبار می شود که همین آقایان به شکلی 
مغرضانه اقدام به زدن سرمربی و دیگر نفرات کادرفنی تیم ملی می کنند. مسئله این 
نیست که قلعه نویی و دستیارانش هیچ گونه عیب و ایرادی ندارند. اتفاقاً همانطور که 

تیم ملی  می گوید  نیز  تیموریان 
مطمئناً  که  دارد  اشکالاتی  هم 
کادر  متوجه  آنها  از  برخی 
انتقاد یک بحث  اما  است،  فنی 
تیم ملی  سرمربی  زدن  و  است 
دیگر.  بحثی  دستیارانش  و 
همانطور که تعریف و تمجید از 
درخشانی  عملکرد  که  بازیکنی 
چیز  یک  دارد،  بازی  زمین  در 
است و ستایش غیرقابل توجیه 
مربی  و  بازیکن  از  اغراق آمیز  و 
که هیچ عملکرد قابل دفاعی که 
ندارد هیچ، به شدت هم ضعیف 
یک  می شود  ظاهر  پرانتقاد  و 

چیز دیگر است!
بی شک انتظار می رود نظارت بر 

ایجاد  شائبه ای  که  باشد  به گونه ای  آن  گزارشگران  و  مجریان  گفتار  و  صداوسیما 
نشود، اما رفتار برخی از آنها این روز ها نه شبیه یک گزارشگر یا مجری که شبیه 
خود  قرارداد  تحت  بازیکن  از  تمجیدی  چنان  اغراق  با  که  است  مدیربرنامه هایی 
می کنند که باشگاه مورد نظر را مجاب به جذب او کنند! تمجید های اغراق آمیزی که 

بیشتر رنگ و بوی دلالی دارد تا ستایش عملکرد یک بازیکن یا مربی!

گزارش ورزشی یا دلالی خارجی ها؟!

و    می شود  موفق  ذره ای  که  سینمایی  هر 
هیاهویی پیرامون آن در جامعه به وجود می آید تا 
سال ها پس لرزه های آن را خواهیم داشت و الان 

شاهد پس لرزه های پوست شیر هستیم. 


